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MĚSÍČNÍK PRO OBČANY MĚSTA NOVÉ PAKY A OKOLÍ - KVĚTEN 2008 - číslo 5 - 15,-Kč

Návštěvníci zcela zaplňující 
výstavní prostory novopac-
kého Suchardova domu ve-
lice pozorně naslouchali při 
vernisáži výstavy ke stému 
výročí založení Městského 
muzea příjemné a zasvěcené 
vypravování ředitele muzea 
Miloslava Bařiny, který svým 
typickým projevem objasňo-
val dobu před sto lety v našem 
městě. Vyprávěl o Františku 
Jirutkovi, hoteliéru Františku 
Šmídovi, ale zvláště o učiteli 
Josefu Jírovi, kteří měli na za-
čátku minulého století zásluhy 
na tehdejším kulturním životě 
města a samozřejmě v souvis-
losti s tím i na založení muzea. 
„Kdybych měl ten krásný klo-
bouk, který pan Jíra nosíval, tak 
bych ho za to, co pro Novou 
Paku udělal, před ním hluboce 
smekl”, řekl mimo jiné ředitel 
muzea. Busta z patinované 
sádry tohoto packého učitele 
a později také ředitele muzea, 
vytvořená packým sochařem 
Ladislavem Zívrem a restauro-
vána Albertem Králíčkem, je k 
vidění v prostorách vystavova-
ného packého betlému. Ze slov 
Míly Bařiny se dále návštěvníci 
dozvěděli, že zárodek packého 
muzea vznikl v bývalé packé 
radnici. Po dokončení krásné 
budovy reálného gymnázia 

za první světové války bylo 
muzeum přesunuto do spod-
ních prostor budovy radnice, 
kde zůstalo až do padesátých 
let. Po zakoupení Suchardova 
domu v roce 1949 a po jeho 
rekonstrukci bylo muzeum 
přesunuto do této budovy, 
kde je dodnes. Ruku v ruce s 

muzeem kráčel i další packý 
poklad, novopacká klenotnice. 
Ta byla samostatně instalována 
Otakarem Johnem v roce 1954 

Novopackému muzeu je již sto let 
v sousedství Suchardova domu 
„u Machatových”. V roce 1960 
byla přemístěna na náměstí do 
budovy Besedy, za deset let si 
novopacké poklady prohlíželi 
návštěvníci v budově dnešní 
Komerční banky. Klenotnici 
v letech 1970 - 1995 vidělo 
neuvěřitelný počet 400 tisíc 

návštěvníků”, řekl rovněž 
Miloslav Bařina. Po vystavení 
nové budovy byla v roce 1996 
přemístěna Klenotnice do své-

ho současného sídla, kde svými 
kamennými klenoty přitahuje 
širokou veřejnost. 
Zajímavá a fundovaná slova 
Miloslava Bařiny velice dobře 
zapadala do vystavovaných sbí-
rek vybraných z novopackého 
muzea. Mezi starými jízdními 
koly, obrazy, zbraněmi a dal-
šími artefakty zaujal dřevěný 
model staré radnice nedávno 
zhotovený pro tuto výstavu 
Jiří Mühlem z Brda na popud 
Jaroslava Vágenknechta. 
Lahodný basbaryton sólisty 
opery Národního divadla Ale-
še Hendrycha za klavírního 
doprovodu Věry Čejkové, nád-
herně souzněl čtyřmi lidovými 
písněmi z Novopacka, (sebra-
nými Josefem Bartošem), s 
dobou založení muzea. 
„Chceme dát Pačákům, ale i 
návštěvníkům našeho města 
delší čas, na prohlédnutí zají-
mavostí z muzea, a proto ne-
cháváme výstavu otevřenou až 
do 15. června”, řekl Miloslav 
Bařina. K tomu lze dodat, že 
výstava bude otevřena den-
ně mimo pondělí a naskýtá 
velkou možnost poznání naší 
minulosti. Protože ten, kdo 
nepozná minulost, těžko po-
chopí i přítomnost.

 Míla Pour
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ZPRÁVY MĚSTSKÉHO ÚŘADUZPRÁVY MĚSTSKÉHO ÚŘADU

ing. Svatopluk Jansta
–  Celoroční péče o zeleň vaší zahrady 
 nebo sídla společnosti
– Prodej tújí na živé ploty i s dovozem
– Prodej zahradního kamene i s dovozem
– Celoroční zakládání a údržba zeleně
– Prodej zahradního kamene

Tel./Fax/Zázn.:

   493 722 184, 603 769 447
Nová Paka

sadovnictvi@seznam.cz

SADOVNICTVÍSADOVNICTVÍ

Nová stylová restaurace “Ježkův statek” 
v Nové Pace 

přijme: 

 Vyučené servírky a číšníky 
 Znalost AJ nebo NJ výhodou. 
 Vyučené kuchaře s praxí pro moderně
 vybavenou kuchyni
 Dále přijmeme pomocné síly
Nabízíme dobré platové podmínky a zaručujeme profesio-
nální růst. Nástup od 1. června  2008. Informace na tel. 731 
162 954.

Staročeská restaurace “Ježkův statek”
nabízí od 1. července 2008 ubytovací kapacity ve 2 – 3 lůž-
kových, špičkově vybavených pokojích (internet, televize, 
WC a koupelna). 
Dále nabízíme prostory na pořádání akcí – svatby, abituri-
entské večírky, firemní akce, schůze atd. v salonku pro 40 
osob nebo ve staročeské stodole pro 70 osob v přízemí a 25 
– 30 osob v 1. poschodí. Projekce na  sportovní přenosy k 
dispozici.

Chcete v budoucnu stavět?
Má-li občan v úmyslu stavět na určitém pozemku v Nové Pace, 
musí být v územním plánu města zanesena daná parcela jako 
stavební – určená pro zástavbu. Není- li tomu tak, je třeba 
změnit funkční využití parcely. V současné době byla zahájena 
tvorba nového územního plánu. Máte–li zájem promluvit do 
této tvorby a navrhnout změnu funkčního využití Vaší nebo i 
jiné parcely, kontaktujte nejpozději do 30. června 2008 Měst-
ský úřad v Nové Pace, oddělení rozvoje (viz níže).
Nenahlásíte-li návrh včas, hrozí Vám odklad stavby i o několik 
let a to do doby tvorby další změny územního plánu.
Sběr žádostí: Městský úřad - podatelna, Dukelské nám. 39, 
Nová Paka. Formulář žádosti a informace o současném územ-
ním plánu na www.munovapaka.cz (v sekci Rozvojové plány 
– územní plány – ÚPSÚ Nová Paka) nebo osobně:
Ing. Vítězslav Dufek, tel: 493 760 189, e-mail: dufek@muno-
vapaka.cz nebo Ing. Sylva Nováková, tel: 493 760 181, e-mail: 
novakova@munovapaka.cz

Zdeněk Sucharda, Městský úřad v Nové Pace

Informace o činnosti orgánů města od 18. března 2008 do 15. dubna 2008
Rada města schválila: 
Hospodaření s majetkem města:
– domovní řád pro bytové domy v majetku Města Nová Paka 
– výpůjčka pozemků ve vlastnictví města Nová Paka pro Lázeňský mikroregi-

on Lázně Bělohrad pro umístění radaru, bezdrátového hlásiče
– pronájem nebytového prostoru v přízemí domu č.p. 323 Komenského ulice 

v Nové Pace žadateli MUDr. Aleši Chaloupkovi – ortopedická ambulance

Veřejné zakázky: 
– ustanovení výběrové komise na akci: Průmyslová zóna Nová Paka – Vlkov 

– inženýrské sítě, Mgr. Cogan, Ing. Stuchlík, Zd. Kovařík, Ing. M. Nykl, 
Ing. M. Šimáček

– uzavření smlouvy o dílo s firmou Ateliér ADIP, Ing. arch. Pošepný, Hradec 
Králové na autorský dozor na akci: Přístavba tělocvičny u ZŠ Husitská ul.

– uzavření smlouvy s majitelem nemovitosti p. P. Jelínkem z Přibyslavi o pod-
mínkách zřízení stavby a provozu zař. veřejného osvětlení obce Přibyslav

– dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo s Projektovým ateliérem pro architekturu a 
pozemní stavby, spol. s r.o. na akci: Úprava části ulice F. Procházky mezi 
novou budovou muzea a Suchardovým domem s cílem zpřístupnit objekt 
pro tělesně postižené občany

– uzavření smlouvy mezi Městem Nová Paka a Královéhradeckým krajem o 
podmínkách zřízení stavby a provozu energetického vedení a zařízení a o 
omezení užívání nemovitosti

– uzavření smlouvy o dílo s firmou Atelier ADIP, Ing.arch. Pošepný, Hradec 
Králové na zhotovení prováděcí projektové dokumentace na akci: Sportov-
ně regenerační centrum (bazén u ZŠ Husitská)

– dle výběrového řízení na zakázky - Stavební úpravy MK Heřmanice a  čty-
řech dalších komunikací: ul. Rokycanova, plocha pod klášter. schodištěm 
plocha před KB a chodník v ul. Legií vybrán zhotovitel Silnice Jičín a.s. 

– dle výběrového řízení na akci: Úprava Dukelského náměstí, objektu č.p. 39 
a ulice Jiřího z Poděbrad vybrána firma OBIS, spol. s r.o. 

Kultura 
– uzavření smlouvy o spolupráci v oblasti kultury a cestovního ruchu se spo-

lečností ČESKÉ DOTEKY HUDBY EM-ART, o.p.s. na konání koncertu v 
klášterním chrámu

– spolupráce Města Nová Paka při Slavnostech slunovratu mezi Pivovarem 
Nová Paka, a.s. MKS a Městem. Město bezplatně poskytne Masarykovo 
náměstí MKS pro tuto akci

– uzavření smlouvy o výpůjčce mezi Městem Nová Paka a Národní galerií v 
Praze,  předmětem je umělecké dílo – Pastýřská Madona 

Sociální služby: 
– přijetí klientů do Domova pro seniory: pí Zdeňka Krejčová, p. Anna Sere-

meková, p. Ladislava Dvorská, p. Milada Rejfková
– poskytování pečovatelských služeb prostřednictvím ÚSSM paní Libuši 

Matoušové

Mětský úřad: 
– v souladu s ustanovením § 102 odst.2 pís g) zákona č. 128/2000 Sb., o 

obcích, ve znění pozdějších předpisů, jmenována Dis. Petra Nádvorníková 
vedoucí stavebního odboru

Školství: 
– zřízení Přípravné třídy pro školní rok 2008/2009 při ZŠ Husitská 1695
Cestovní ruch: 
– uzavření smlouvy o dílo mezi městem Nová Paka a firmou Sklep art. s.r.o. 

jako dodavatelem velkoformátových exteriérových reklam Novopacka, 
včetně prezentace nových www stránek příslušné oblasti  M. Nádvorníková 

Úplné znění zápisů ze schůzí  RM naleznete na www.munovapaka.cz

Pozvánka na vítání občánků
Dovolujeme si tímto pozvat všechny rodiče dětí narozených 

od 1. října 2007 do 15. dubna 
2008 na slavnostní uvítání novo-
packých občánků do života.
Prosíme rodiče, kteří mají zájem 
se tohoto slavnostního obřadu zú-
častnit, aby toto sdělili nejpozději 
do 5. května 2008 na Městském 
úřadě v Nové Pace, oddělení 
matriky, dv. č. 3, přízemí, (te-
lefon 493 760 112), kde obdrží 
také další informace o konání 
obřadu.

 Správní odbor MěÚ 
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Kanály (vpustě) – zaneseny a propadlé
Silniční výbor se na své dubnové schůzi podrobně zabývalo 
stavem kanalizačních vpustí v Nové Pace. Tyto vpustě jsou v 
mnoha místech dlouhodobě zaneseny a druhým problémem je 
jejich zapadání do vozovky; vlastně tvoří vhlubně, které jsou 
překážkou provozu. 
Silniční výbor chce informovat o svých záměrech, předně je třeba 
vzít do úvahy, že
1. vpusti na silnici 1. třídy č. 16 spravuje stát, objednává si služby 

u Správy a údržby silnic - cestmistrovství Nová Paka (dále jen 
SÚS)

2. vpusti na silnicích 2. a 3. třídy spravuje kraj, a to prostřednic-
tvím SÚS

3. ostatní komunikace spravuje město Nová Paka, a to zejména 
prostřednictvím Technických služeb

Co se týče silnic 1., 2. a 3. třídy, tak je třeba zanesené vpusti 
nahlásit na městě, a to do konce května, případně i později. 
Hlavně po větších deštích se může zanesenost projevit. Počát-
kem června odešleme Ředitelství silnic a dálnic ČR dopis, kde 
je upozorníme na závady. Totéž učiníme vůči kraji, co se týče 
silnic 2. a 3. třídy.
Vpusti na našich komunikacích budou čistit Technické služby 
od 1. května do půlky června. Pokud je někde kanál, který vodu 
nepojímá a je na dopravně významnější komunikaci, je třeba to 
oznámit na radnici. 

Nálezy fosílií na staveništi prodejny LIDL v Nové 
Pace
Během výstavby prodejny LIDL u novopackého nádraží byly 
v rámci terénních úprav a hloubení základů odkryty vrstvy 
permokarbonských hornin, které nám svým profilem o celkové 
výšce přibližně 8 metrů umožnily nahlédnout do geologické 
minulosti území Novopacka. Již od počátku minulého století je 
tato lokalita známá hojným výskytem fosilních zbytků, zejména 
zkřemenělých dřev.
Jedná se o uloženiny stáří stephan B (svrchní karbon, cca 295 
Ma), které jsou řazeny do geologické jednotky označované jako 
syřenovské souvrství. Ta je tvořena převážně fluviálními a je-
zerními sedimenty a sedimenty rašelinišť a zarůstajících močálů. 
Jsou to různě zrnité pískovce a slepence, místy arkózovité (s vy-
sokým obsahem živců), jemnější prachovce a jílovce s vložkami 
tufů (vulkanického popela), místy se objevují i nepříliš mocné 
slojky uhlí.
Na staveništi bylo nalezeno celkem 23 větších kmenů prvohor-
ních stromů a bezpočet drobnějších úlomků a otisků. Nejdelší  
z objevených stromů dosahoval délky téměř 8 m a průměru asi 50 
cm.  Ve většině případů se jednalo o dřeva typu Dadoxylon (tzv. 
„araukarity“), která jsou přiřazována kordaitům nebo primitiv-
ním jehličnanům. Jejich bližší taxonomické určení bude zřejmě 
dosti obtížné pro značně pokročilé stádium rekrystalizace dřev-
ní hmoty, která téměř úplně zničila buněčné struktury, zásadní 
pro taxonomické zařazení dřev. Bohužel ani makroskopické 
zachování kmenů nebylo ideální, buď z důvodu nedostatečné 
silicifikace (prokřemenění), nebo následkem procesů zvětrávání 
došlo k takovému narušení dřevní struktury, že nebylo možné 
kmeny vyzvednout vcelku – byly velmi křehké a rozpadavé již 
při pouhém dotyku. 
Kromě zkřemenělých dřev byly také nalezeny otisky, části stonků 
a výlitky dutin stromovitých přesliček Calamites (některé z nich 
se podařilo zachránit i v délce několika dm) a otisky povrcho-
vých struktur kmenů se zbytky zuhelnatělé kůry. Ty se zachova-
ly zejména v jemnějších sedimentech, ve fluviálních pískovcích 
nebo v prachovcích a jílovcích rašelinišť. Největší a nejkrásnější 
exempláře zkřeměnělých kmenů a otisků jsou k vidění na právě 

probíhající výstavě ve vestibulu Klenotnice. Výzkum a výstava 
byly podpořeny firmou LIDL, v. o. s.     V. Mencl

Dalším úkolem je stavební oprava vpustí, tedy jejich vyrovnání. 
Co se týče silnic 1., 2. a 3. třídy, platí výše uvedené. Co se týče 
městských komunikací, silniční výbor se dohodl, že jednotliví 
členové vytipují 5 až 10 naléhavých oprav ve svých sektorech:

Tento kanál před domem čp. 1287 na sídlišti je evidentně nefunkční. 
Foto M. Pour

P. Bouchner – sektor východ, tzn. východně od železnice a silnice 
č. I/16 (Smetanka, Habeš)
R. Cogan - sektor jih, tzn. sídliště
M. Geisler – sektor Slovany, od trati po hřeben “Pošmistrák” 
(severozápad)
P. Malý – sektor Ořechovka a až za hřbitov (jihozápad)
K. Rulf - osady 
V. Řeháček – střed města (sektor sever).
Z těchto návrhů vzejde seznam 20 až 30 vpustí, které se letos 
opraví. Oprava jedné stojí okolo 2.000 Kč. Každý občan může 
činit návrhy na opravy kanalizačních vpustí – uzávěrka pro rok 
2008 je ve schůzi silničního výboru dne 19. května 2008, v 17.00 
na radnici.

Rudolf Cogan, předseda silničního výboru



4

Tělesně postižení 
hodnotili 
Čtyřiaosmdesát členů novo-
packé pobočky Svazu tělesně 
postižených se sešlo v P-cen-
tru Militký na svém výročním 
zasedání, aby zhodnotili svoji 
loňskou činnost a vytyčili si 
úkoly pro následující, letošní 
období. Mezi hosty nechyběl 
místostarosta města Ing. Josef 
Hendrych, podívat se mezi 
packé tělesně postižené přišla 
Vladimíra Mizerová z Centra 
denních služeb a z krajského 
výboru STP zavítal do Nové 
Paky Miroslav Rýgl. 
Z výroční zprávy se přítomní 
dozvěděli, že packá pobočka 
má v současné době 176 čle-
nů, kteří měli možnost, mimo 
značný počet zájezdů a před-
nášek, zúčastnit se dvou rekon-
dičních pobytů – v termálních 
lázních ve Velkém Mederu na 
Slovensku a v kempu nedale-
kých Milovic. Tyto týdenní 
pobyty připravuje packý STP 
i na letošní rok. Jak sdělila 
hospodářka pobočky Miluše 
Líbalová, jsou letos již tyto 
velice oblíbené zájezdy obsa-
zeny. Podobně i jako loni jsou 
plánovány i jednodenní výlety. 
Mezi jinými i do Českého ráje 
a na zámek Lučeň a do jeho 
okolí. V nejbližším programu 
packé pobočky je zařazeno 
uspořádání dubnové okresní 
konference Svazu tělesně po-
stižených, v sobotu 3. května 
od 17 hod. Májové posezení. 
Předsedou pro následující 
období byl zvolen Vladimír 
Rajman, jednatelkou Marcela 
Müllerová a hospodářkou Mi-
luše Líbalová. 
Jako obvykle nechyběla na 
„výročce” hudba s občerstve-
ním. Tentokráte přišel opravdu 
i kouzelník - pan Václav Černý, 
který vystoupil sponzorsky v 
půlhodinovém programu. 
V besedě, často směřující k 
dění na radnici a samozřejmě 
v celém městě, zasvěceně 
odpovídal místostarosta Josef 
Hendrych. 
V rámci výroční schůze byla 
provedena i humanitární akce – 
sběr různého šatstva na charitu. 
Druhý den navštívili zástupci 
pobočky i nemocné členy, aby 
je seznámili s děním na schůzi 
a některým jubilantům popřáli 
ke kulatému výročí. 
 Míla Pour
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Kdyby lidé 
věděli...
Vážení spoluobčané, dnes se 
chci zmínit o dostupnosti zdra-
votní péče v našem regionu a co 
pro ni dělá vedení města. Ne-
jde nepřipomenout předvolební 
čas, jaro 2006. Tehdy vám byla 
v lékárnách a ordinacích léka-
řů podstrkována takříkajíc pod 
nos „Petice za obranu dostupné 
zdravotní péče“.
Ti, kteří se nechali přesvědčit 
uhlazenými slovy lékařů, se 
podpisem připojili k těmto 
požadavkům:
- zabránit omezování dostup-

nosti a kvality zdravotní péče 
způsobené diletantskými 
vyhláškami ministra zdra-
votnictví, které poškodí ob-
čany,zvláště pak chronicky a 
vážně nemocné pacienty

- zastavit přípravu zákonů, 
které mění systém veřejné-
ho zdravotního pojištění na 
centrálně řízené zdravotnic-
tví v podobě jakou mělo před 
rokem 1989. Nepřipustit, 
aby se veškerá moc a peníze 
dostaly do rukou ministra 
zdravotnictví

- vrátit se k celospolečenské 
a odborné diskusi a rozho-
dovat o zásadních změnách 
ve zdravotnictví na základě 
věcné argumentace a man-
dátu voličů

- odvolat z funkce ministra 
zdravotnictví 
Davida Ratha, 
který vnáší chaos 
do zdravotnictví, 
ohrožuje pacien-
ty a opovrhuje 
pravdou i oby-
čejnou lidskou 
slušností

Jsem přesvědčen, 
že osmdesát pro-
cent z vás by v 
současnosti vzalo 
svůj podpis zpět. 
Nedá se nic dě-
lat, tak to tenkrát 
bylo. Ale abych 
mohl pokračovat 
ve svém záměru 
dále, musím vám 
připomenout i dal-
ší leták, upozornění 
MUDr.Vladimíra 
a MUDr. Tomáše 
Roučků:
- „Zdravotnictví 

je v krizi, Vaši 
lékaři varují.”

- Hrozí omezení dostupnosti a 
kvality péče !

- Hrozí nebezpečná koncent-
race moci a peněz do rukou 
ministra zdravotnictví Davi-
da Ratha.

- Hrozí postupná likvidace 
zdravotního pojištění.

- Hrozí návrat českého zdra-
votnictví do stavu před 
rokem 1989.

Chcete zase čekat měsíc na 
ošetření? Chcete, aby se účinné 
a drahé léky dostaly jen na ně-
které z Vás? Chcete, abychom 
Vás nemohli poslat na všechna 
potřebná vyšetření ? Chcete ta-
kové zdravotnictví?
Nerozhodujete o tom náhodou 
i vy?
Tak tímto způsobem Vás 
všechny ohlupovali před volba-
mi v duchu Topolánkova hesla: 
“Kdyby lidé věděli, co chceme 
dělat, tak by nás nevolili!“ 
Že úmyslně porušují, za co 
tak „srdnatě bojovali“, může-
te sledovat v jejich počínání 
při práci na Městském úřadě 
v Nové Pace. MUDr. Vl. 
Roučka jako gestor sociálních 
věcí a zdravotnictví neplní 
ujednání a rozhodnutí minu-
lých zastupitelstev a sociální 
a zdravotní komise o vybudo-
vání kvalitního rehabilitačního 
zařízení s ordinacemi v opuště-
ných prostorách penzionu, ale 
celé vedení města neplní sliby, 
které dalo!

Ve svém programovém pro-
hlášení slibují: „Po dokončení 
výstavby Domova důchodců 
se v penzionu zřídí ordinace 
odborných lékařů a vyvoláme 
jednání o zřízení stanoviště 
rychlé záchranné služby.”
Jak toto své prohlášení myslí 
vážně, cítíte z vyhýbavých od-
povědí jak v novinách, měsíč-
níku Achátu, tak na jednáních 
zastupitelstva města. Nejenže 
neplní to, co slibovali v pro-
hlášeních, ale nerespektují ani 
výsledky anket mezi občany. 
 
Červen 2006 - zdravotnictví 
2578 hlasů - 70%
- péče o starší a postižené 1775 
hl. - 48%
- domov důchodců 1522 hl. 
– 41%
Prosinec 2006 - zdravotní 
středisko v areálu DD 1827 
– 51,2%
- krytý bazén 1682 - 47.1%

Anketa z novopackého Por-
tálu!
Novopacký portál 14. dubna 
2008 -- Celkem 7 797 hlasů 
28,2% - jsem pro krytý bazén
15,4% - jsem pro otevřené 
koupaliště
18,5% - nic z toho nepotře-
bujeme
19,4% - finanční zdroje využít 
jinak
18,4% - stačí mi bazén v Ji-
číně

Pro úplný obrázek je potřeba 
vědět, že velká většina “Spor-
tovců“ jsou zimní plavci včet-
ně pánů Coganových. Někde 
se přece trénovat musí. Tím 
jsou priority dány. Na kvalitní 
rehabilitační zařízení 10 mil. v 
rozpočtu nelze najít.
Na krytý bazén se dle vyjádře-
ní pana starosty 30 mil. najde. 
Zatímco každý lékař musí za 
městské zařízení platit Městu 
nájem, provoz bazénu bude 
Město platit 4 mil.z rozpočtu 
každý rok. 
Jsem přesvědčen, že je ve měs-
tě daleko více problémů, které 
je potřeba řešit. Přístup našich 
lékařů k této problematice vi-
dím jako střet zájmů. 
Nechtějí konkurenci a při po-
hledu na ordinace zjistíte, že se 
od “totáče” nic nezměnilo. Jsou 
stále stejně vybavené a asi ještě 
dlouho budou. Zdravotnictví v 
Nové Pace funguje po vzoru 
“vystupování” dua Julínek 
– Cikrt s.r.o.

Předložil jsem Vám několik ná-
mětů na přemýšlení, úsudek o 
slovech a činech vedení města 
si udělejte sami.

Občan a zastupitel F. Škvařil
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Pane majore, jaká je mo-
mentální situace v náboru do 
armády?
Oddělení náboru Krajského 
vojenského velitelství zaháji-
lo činnost od 1. ledna 2006 a 
svojí činností navázalo na pů-
sobení Rekrutačního střediska 
Armády České republiky. 
Nadále spolupracuje s úřady 
práce a školami na teritoriu 
Královéhradeckého kraje a 
poskytuje veřejnosti infor-
mace o možnostech studia na 
vojenských školách a o vstupu 
do služebního poměru vojáka 
Armády České republiky. 
Vojenské školy se tradičně 
těší stálému zájmu ze strany 
veřejnosti. Z teritoria kraje se 
každým rokem hlásí více než 
50 uchazečů, a to i přes rela-
tivně náročný vstupní proces, 
který kromě vlastních přijíma-
cích zkoušek zahrnuje i testy 
fyzické zdatnosti a komplexní 
zdravotní prohlídku. Přímým 
náborem bude Armáda České 
republiky v letošním roce do-
plňovat nově vytvářené útvary 
v relativně velkém rozsahu. 
Jedná se o stovky míst v zá-
kladních funkcích, což pří-
padným zájemců otevírá velké 
šance na dobré umístění.
Můžete našim čtenářům sdě-
lit základní požadavky klade-
né na uchazeče?
Požadavky vycházejí ze zá-
konných norem - je to občan-

ství České republiky, trestní 
bezúhonnost, fyzická zdatnost 
a zdravotní způsobilost, dosa-
žené středoškolské vzdělání 
minimálně s výučním listem. 
Počáteční administraci vstupu 
do služebního poměru, která 
probíhá na oddělení náboru 
Krajského vojenského velitel-
ství, zvládají uchazeči vcelku 
dobře. Náročnější etapou 
výběru je pak návštěva Od-
dělení pro výběr perzonálu v 
Praze nebo v Olomouci, kde 
uchazeč absolvuje testy fyzic-
ké zdatnosti, po-
drobnou lékařskou 
prohlídku včetně 
psychotestů, a 
nakonec rozhovor 
s profesním porad-
cem, při kterém se 
řeší jeho konečné 
zařazení u vojen-
ského útvaru nebo 
zařízení. Celý vý-
běr je na základě 
dobrovolné účasti, 
každopádně vždy 
s konkrétními vý-
sledky. 
Nově přijatý voják 
se musí podrobit 
základnímu výcvi-
ku se zaměřením 
na fyzickou přípra-
vu a základní zna-
losti a dovednosti, 
což je například 
pořadová, taktická 

a střelecká příprava. Dosaho-
vané výsledky jsou ověřovány 
formou testů. 
Na co se armáda v součas-
nosti zaměřuje?
Mezi priority určitě patří 
plnění spojeneckých závaz-
ků vyplývajících z mezi-
národních smluv a účast v 
zahraničních misích, kde se 
plně projevuje profesionalita 
a odpovědný přístup pří-
slušníků ozbrojených sil. To 
bude i nadále klást nároky 
na případné zájemce o služ-

bu, potažmo na jejich výběr.
Pokud by měl mladý člověk 
zájem o službu v armádě, ale 
nechce nebo nemůže být vojá-
kem – profesionálem?
Potom se můžete stát přísluš-
níkem aktivní zálohy ozbro-
jených sil, která je prioritně 
určena pro doplnění ozbroje-
ných sil za stavu ohrožení stá-
tu nebo válečného stavu, rov-
něž i při řešení nevojenských 
krizových situací – živelných 
pohrom a odstraňování jejich 
následků. Podmínky vstupu 

Šance pro mladé muže
Využili jsme návštěvy mjr. Ing. Jan Fajta z oddělení náboru Krajského vojenského velitelství v Hradci Králové u novopac-
kého místostarosty Ing. Josefa Hendrycha k položení několika otázek týkajících se oblasti náboru do armády.

rovněž stanoví zákon a zařa-
zení do aktivní zálohy je řeše-
no dohodou, služba je konána 
formou vojenských cvičení.
Kde může zájemce získat 
bližší informace o vstupu do 
služebního poměru vojáka 
nebo do aktivní zálohy?
Základní poznatky mohou 
zájemci získat na bezplatné 
informační lince 800 154 445, 
na internetových stránkách 
www.novakariera.cz nebo 
přímo u nás, na oddělení ná-
boru Krajského vojenského 
velitelství v Hradci Králové na 
Velkém náměstí č. 33. Úřední 
hodiny pro veřejnost: pondělí 
a středa od 8 do 17 hod., úterý 
a čtvrtek od 8 do 16 hod., tele-
fonické dotazy zodpovíme na 
linkách 973 251 451 až 455.
Děkuji za rozhovor

Míla Pour
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Vodáci v Nové Pace
Tento sport v Nové Pace není příliš známý, ale přesto letos má 
již čtyřicet roků své činnosti. K tomuto výročí pořádáme výstavu 
fotografií, plakátů a ostatních trofejí, které jsme za tu dobu získali. 
Začátek byl v putovních vodáckých táborech a pro velký zájem se 
rozšířil počet turnusů těchto táborů v jednotlivých letech. Dále to 
pak byla účast na mnoha akcích mimo turnusy putovních táborů. 
Sjezdy různých řek u nás i za hranicemi jsme pořádali sami nebo 
jsme byli účastníky mezinárodních vodáckých akcí.
Jistě největší vodácký podnik v evropském měřítku je TID Tour 
International Danubien, to je plavba po celé délce Dunaje 2.083 
km v trvání dvou měsíců od 29. června do 31. srpna. Je rozdělena 
na etapy a lze se zúčastnit v libovolném úseku. My jsme sjeli úseky 
na Slovensku, v Maďarsku, Jugoslavii a Bulharsku v délce přes 
1.400 km. Celkově jsme sjeli 50 řek v osmi zemích.
Podrobnější informace a záběry z jednotlivých akcí uvidíte na 
výstavě, kterou pořádáme v DDM Stonožka ve dnech 30. 5. až 7. 
6. 2008. Výstava je pořádána ve spolupráci s DDM ke Dni dětí 1. 
června. Vodácké dni byly pořádány též k prvnímu červnu. Výstava 
bude slavnostně zahájena v pátek 30. května v 16 hodin. Přijďte 
se podívat a můžete se najít na fotografiích, když jste ještě jako 
děti seděly v lodích na háčku nebo kormidle.
Výstava bude otevřena v uvedené dny vždy od 15 do 18 hodin. Tě-
šíme se na Vaši návštěvu a zdravíme Vás vodáckým AHOJ!!!

Jiří Vávra st.

Je až neuvěřitelné, jakým způsobem se někteří naši spoluobčané 
zbavují ojetých pneumatik. Není žádnou vzácností vidět podél sil-
nic naházené pneumatiky po příkopech, v lesích a loukách. Nevím, 
čím to, ale okolí Valdova a Pusté Proseče zřejmě láká bezohledné 
hlupáky nejvíce k tomu, aby se zbavovali ojetých pneumatik tímto 
způsobem. Bohužel je těžké někoho chytit při činu a hnát jej k 
zodpovědnosti. Zajímavé je, že téměř polovina takto pohozených 
pneumatik pochází z nákladních vozidel. Snad by stálo za to, aby 
úřady nekompromisně vyžadovali po autodopravcích doklad o 
tom, jak naložili s ojetými pneumatikami při nákupu nových. V 
sobotu 12.4.2008 uspořádali dobrovolní hasiči z Valdova brigádu 
na úklid lesů a luk podél silnice 2. třídy v okolí Valdova. Výsled-
kem jejich dobrovolné činnosti bylo odstranění 36 ks pneumatik 
a velkého množství PET lahví z přírody a následný odvoz do 
sběrného dvora k ekologické likvidaci. Partu brigádníků tvořilo 
sedm mladých dobrovolných hasičů, kterým patří poděkování za 
to, že jim není lhostejné,jak vypadá příroda v okolí jejich obce. A 
pokud si tento článek snad čte ten, kterého jsem v úvodu nazval 
bezohledným hlupákem, tak ať se nad svým chováním k přírodě 
alespoň zamyslí a uvědomí si, že v civilizované společnosti se 
nakládá s nepotřebnými pneumatikami úplně jinak.
    Ladislav Beneš

Dobrovolní hasiči z Valdova 
pomáhali přírodě

Cestami Cyrila Boudy
Odbor Klubu českých turistů Nová Paka pořádá ve dnech 3. a 4. 
května 2008 tradiční, letos již 37. ročník Dálkového pochodu 
Cestami Cyrila Boudy. 

První den jsou trasy plánovány jižně od Nové Paky. Druhý den 
severním směrem od Nové Paky. Start pochodu je po oba dny 
od 6 do 9 hodin od sokolovny v Nové Pace. V sobotu je nejdelší 
trasa pochodu na 50 km směrována z Nové Paky na Stavský 
kostelík, Konecchlumí, Lázně Bělohrad, Pecku do Nové Paky. 
Trasa na 38 km je stejná až do Lázní Bělohrad a odtud přes 
Přibyslav do Nové Paky. Trasa 29 km vede na Stavský kostelík 
a přes Hřídelec do Lázní Bělohrad a Nové Paky.Trasa na 18 
km vede na Stavský kostelík, Hřídelec do Nové Paky. Nedělní 
nejdelší trasa na 35 km vede z Nové Paky na Kumburk, Le-
vínskou Olešnici, Kozinec, Borovnici, Stupnou do Nové Paky. 
Kratší trasy na 24 a 11 km se odpojují na Veselce a v Levínské 
Olešnici. Všichni turisté by měli dojít do cíle každý den do 
17hodin, aby obdrželi malé občerstvení a diplom za účast od 
Cyrila Boudy. Je možné zúčastnit se pochodu i na jeden den. 
Udělejte také něco pro svoje zdraví a přijďte se podívat na 
krásnou jarní přírodu. KČT Nová Paka. pp

Diakonie ČCE – Středisko Světlo ve Vrchlabí
vyhlašuje výběrové řízení na pozici

sociální pracovník
Náplň práce se řídí par. 109 zákona č. 108/2006 Sb., o sociálních služ-
bách v platném znění. Kvalifikační a odborné předpoklady se řídí  par. 
110 zákona č. 108/2006 Sb., o sociálních službách v platném znění. Po-
drobnější informace naleznete na http://www.vrchlabi.diakoniecce.cz, 
odkaz aktuality. Přihlášky posílejte nejpozději do 9. 5. 2008 v písemné 
nebo elektronické podobě na e-mailovou adresu: sazeckova.svetlo@-
diakoniecce.cz nebo na poštovní adresu: Diakonie ČCE – Středisko 
Světlo ve Vrchlabí, Pražská 858, 543 01 Vrchlabí, tel. 499 423 566

kontaktní osoba: Mgr. Svitlana Sazečková
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NOVOPAČTÍ ŘEZNÍCINOVOPAČTÍ ŘEZNÍCI

Řemeslo řeznické existuje, co 
paměť sahá, protože maso je ne-
nahraditelnou a oblíbenou po-
travinou pro výživu člověka. V 
celé historii řemesla řeznického 
došlo v jeho vývoji k mnoha 
změnám, tak jako v celém lid-
ském společenství.
Samozřejmě že i zde, v Nové 
Pace, řemeslo prodělalo mnohé 
změny. V historických análech 
je psáno o novopackých mas-
ných krámech, kde jednotliví 
řezníci obsluhovali své zá-
kazníky. Ale to už je hodně 
dávno.
V 19. století, o kterém máme již 
větší povědomost, uzenářských 
výrobků nebylo mnoho s vý-
jimkou uzených mas a malého 
množství různého vařeného 
„cergutátu“, protože technic-
ké vybavení řemesla to velmi 
omezovalo. Vše se muselo 
dělat ručně. Až teprve s pří-
chodem elektřiny a vývojem 
zařízení na řezání a mletí masa 
se pomalu počalo rozvíjet ře-
meslo uzenářské. Vůbec pak v 
minulém století došlo k zásad-
ním změnám technologickým, 
ekonomickým, společenským 
i politickým, které provázely 
celé století a měly plně vliv 
jak na řemeslo, tak i na celé 
lidské konání.
Řemeslo v těch časech bylo 
čistě individuální. Každý mi-
str měl svoji živnost, ti větší 
zaměstnávali tovaryše a také 
učedníky. Každý si nakupoval 
sám dobytek a vepře v okolních 
vesnicích od sedláků a sám se 
musel postarat o dopravu. A tak 
bylo často vidět, jak mistr sám 
nebo jeho pomocníci vedou 
koupené dobytče na porážku. 
Prasata nebo telata se vozila 
na povozech. Někdy se také 
nakupovalo od tzv. handlířů, 
kteří přiváželi dobytek ze 
vzdálenějších míst, někdy i 
z ciziny. Ve velké většině se 
dobytčata nakupovala podle 
odhadu, protože dosažitelnost 
velké váhy většinou nebyla. 
O to víc musel mistr rozumět 
a umět odhadnout kvalitu a 
váhu dobytčete. Samozřejmě, 
že se i smlouvalo. Až do roku 
1898 měl každý řezník doma 
svoji porážku. V tomto roce 
si řezníci postavili ve městě 

jatky. Tento objekt po mnoha 
přestavbách slouží potravinář-
ské výrobě dodnes.
V první polovině minulého sto-
letí spotřeba masa nebyla nijak 
veliká. Přesto bylo v Nové Pace 
a v blízkém okolí poměrně 
hodně řeznicko-uzenářských 
živností. Řezničtí mistři byli 

nejprve sdruženi ve spole-
čenstvu potravním společně 
s pekaři a hostinskými. Ti se 
postupně osamostatňovali, a 
tak v roce 1926 se zde utvořilo 
i samostatné společenstvo řez-
nické. Tak se stavovsky osamo-
statnili, což prezentovali, když 
při různých slavnostech jako 
celek vystupovali v řeznických 
slušivých krojích a se sekerou 
na rameni, pochodovali v růz-
ných průvodech a byli ozdobou 
těchto slavnostních chvil.
Každý mistr musel sám zvlád-
nout celý proces řemesla, to 
znamená, že musel umět dob-
ře nakoupit dobytče, sám ho 
na jatkách porazit, zpracovat 
ho, vyrobit zboží a prodat je. 
Vodění dobytka bylo určitým 
způsobem využíváno k určité 
reklamě své živnosti, napří-
klad když vodili dobytče po 
městě, aby ukázali budoucím 
zákazníkům, jaké budou mít 
na krámě zboží. V tom byl 

podle vyprávění hlavně známý 
řezník Dejl, který měl živnost 
do počátku 20. let v domě čp. 
6 na náměstí.
Celková technologie výroby, 
zpracování a uchování masa 
minimálně do 40. let minu-
lého století byla podstatně 
odlišná oproti dalším letům. 

Samozřejmě, že nebyly žádné 
chladírny a mrazírny už vůbec 
ne. Základem chlazení byl led, 
který se v zimních měsících 
získával hlavně na pivovar-
ském rybníce, byl ukládán do 
k tomu uzpůsobených prostor 
v pivovaře, kde vydržel v pod-
statě přes celé léto. Pivovar 
byl tak hlavní zásobárnou ledu 
pro řezníky, ale i pro hostince. 
Když ne každý den, tak obden 
se jezdilo do pivovaru pro led, 
aby se doplňoval ve skříňových 
lednicích. Koncem 20. let byla 
u jatek postavena velká lednice, 
která pak sloužila novopackým 
řezníkům k uskladnění masa. 
Zde měl každý svoji kabinu. 
Led byl získáván z rybníka, 
který byl v areálu staropacké 
cihelny. Jatky museli používat 
všichni členové společenstva s 
výjimkou některých řezníků 
venkovských. Byly zde stáje 
pro přivedený dobytek, byl 
zde i sklad kůží, které se zde 

solily a postupně si je odvážely 
koželužny. Na celý chod a sprá-
vu jatek dohlížel pan jatecký, 
nebo také zprvu „šlachtecký“, 
neboť se zprvu nazývaly jatky 
„šlachtou“. Ten zde měl erární 
byt a byl vlastně zaměstnancem 
společenstva. Samozřejmě 
musel být vyučen řezníkem. 

Do srpna 1939 zde po mnoho 
let působil František Koudelka, 
po něm sem nastoupil Ladislav 
Těhnik, kterého v roce 1946 
vystřídal Jaroslav Brych, kte-
rý zde působil až do likvidace 
jatek.
Ve 30. a 40. letech minulého 
století zde ve městě byli tito 
řezníci a uzenáři: Největším 
řeznictvím byla živnost pana 
Hylmara, která zde měla 
tradici podloženou několika 
generacemi. Současně zde byl 
i hostinec. Počátkem 30. let byl 
původní dům zbourán a posta-
vena nová budova s řeznickým  
krámem a moderní restaurací. 
V budově hostince „U zeleného 
stromu“ na západní straně ná-
městí, obráceno do ulice, bylo 
řeznictví Nálevkovo – tento 
dům byl zbourán. V místech, 
kde se dnes spojují ulice Lom-
nická se Staropackou čp. 111, 
měl malé řeznictví pan Jaromír 
Pátý. Něco blíže k městu, ve 

Z historie řemesla řeznického a uzenářského v Nové Pace

Na novopackých jatkách koncem 20. let minulého století
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Staropacké ulici v malém 
domku čp. 87, řemesloval pan 
Josef Rolc. Naproti bývalému 
hotelu Grand v domě čp. 78, 
dnes zbouraném, měl řemeslo 
zprvu pan Verner, od počátku 
30. let zde byl pan Antonín 
Týfa. Přibližně asi o 200 me-
trů dále v ulici Suchardově, v 
domě čp. 78, řezničil  Franti-
šek Šimek st. K hodně starým 
řemeslům patřilo řeznictví 
pana Františka Suchardy v 
místech dnešního parkoviště 
pod náměstím, v tehdejší ulici 
Záhorského. O nějakých 300 
metrů proti proudu Rokytky v 
ulici Kotíkově v domě čp. 189, 
na místě, kde dnes stojí nový 
činžovní dům, měl živnost 
pan František Vágenknecht. 
V dnešní ulici Mikulášské pod 
farním kostelem čp. 208, měl 
řeznictví pan Karel Drašar, 
zvaný též Drašárek. V dnes 
zbouraném domě čp. 211, na 
místě dnešní tržnice proměněné 
v parkoviště na břehu potoka 
Rokytky, bylo řeznictví pana 
Jindřicha Ježka. Dále po Ko-
tíkově ulici v domě tehdejšího 
pekaře Krause v čp. 220, měl 
řeznický krám, otočený do Vr-
chovinské ulice, v místě, kde je 
dnes restaurace KaZet, nejprve 
pan Jindřich Wolf a počátkem 
války zde otevřel svoji živnost 

NOVOPAČTÍ ŘEZNÍCINOVOPAČTÍ ŘEZNÍCI

Stanislav Nypl. Na křižovatce 
dříve zvané u Nové hospody, 
v domě čp. 249, provozoval 
řemeslo pan Ladislav Podzi-
mek a od konce 30. let pak 
pan František Tůma. Zpět k 
Vrchovině – v dnešní ulici 
Krkonošské, v domě čp. 579, 
řemesloval pan Bohumil Jakl. 
Na křižovatce hlavní silnice s 
ulicí Komenského v domě čp. 
410, měl zprvu řeznictví Jin-
dřich Zvěřina, který koncem 
30. let celý dům odprodal panu 
Vladimíru Vedralovi, který zde 
řemesloval až do své smrti v 
roce 1947, po něm tento dům s 
řemeslem pronajal řezník Karel 
Jíra, který měl původně krám v 
dnešní ulici Legií, v čp. 306. Na 
místě dnešní prodejny elektro 
SONY stával vysoký dům čp. 
391, kde řemesloval pan Jan 
Tomíček. V dnešní ulici Praž-
ské za viaduktem bylo řeznic-
tví a hostinec pana Ferdinanda 
Bajera, který zde řemesloval 
do první poloviny 30. let, po 
přechodném pronájmu celý 
dům koupil řezník Stanislav 
Stránský, který po válce dům 
přestavěl a velmi úspěšně zde 
podnikal. V ulici Heřmanické 
na rozcestí s ulicí Husitskou, v 
domě čp. 594, měl živnost pan 
Ulrych. V tomto domě pak od 
roku 1945 řemesloval Stanislav 

Nypl, který sem přešel z ulice 
Vrchovinské. V dnešní ulici 
Kumburské, v domě čp. 956, 
měl malý řeznický krámek pan 
Josef Lábek, mnohdy velmi po-
pulární osoba. Kromě těchto 18 
vyjmenovaných řeznických 
živností zde ještě byly tři spe-
ciální uzenářské prodejny, pro-
dávající sem dovážené uzeniny 
z velkých uzenářských výroben 
jako byly Kubias Vamberk 
a Bří Pejskarové z Police n. 
Metují a další. V prvé řadě to 
bylo uzenářství pana Václava 
Borčického na náměstí pod 
Nálevkovou hospodou čp. 55, 
dnes zbourané. Druhým uze-
nářem byl Václav Landfeld, 
také na náměstí, v domě čp. 
13. Třetím byl v dnešní ulici 
Legií, v domě čp. 232, kde je 
dnes ordinace MUDr. Hájkové. 
Zde prodával uzeninu pan Bo-
humil Šťastný.
V těchto letech zde byli i kon-
ští řezníci: Na konci dnešní 
ulice Krkonošské, směrem na 
Vrchovinu, v domě čp. 407, 
provozoval koňské řeznictví 
Jindřich Zívr, svérázná postava 
té doby. Druhá tato živnost byla 
také v této ulici, v místě vedle 
současné Autogalerie Vitvar, v 
domě čp. 392, ve kterém se vy-
střídali majitelé Jiřička a Žižka. 
Kromě těchto dvou „koňáků“, 

jak se jim také říkalo, na místě 
již zmíněného parkoviště, v 
později již zbouraném domě 
čp. 212, měla paní Marie To-
mišková prodejnu s koňskými 
uzeninami, dováženými sem 
od firmy Sokol z Náchoda. 
V koloniálních prodejnách 
se smíšeným zbožím se v té 
době uzeniny neprodávaly, s 
výjimkou lahůdkářství Jarky 
Malého, nacházejícího se v 
tehdejší Tyršově ulici v domě 
čp. 53, později zbouraném.
Jak již bylo uvedeno, spotřeba 
masa ve 30. letech nebyla nijak 
závratná přesto, že ceny masa 
a uzenin nebyly nijak vyso-
ké, ale hospodářská situace 
tohoto desetiletí přičiněním 
světové hospodářské krize 
nebyla nijak růžová. Nakonec 
v té době stravovací zvyklosti 
nebyly ještě tak zaměřené na 
maso. Venkov byl převážně 
samozásobitelem. Takže řez-
nické živnosti až na výjimky 
nebyly velké, spíše menší, kde 
pracoval pouze majitel za po-
moci své rodiny. A zde v Nové 
Pace vůbec, neboť jak jsme si 
spočítali, bylo zde ve městě 24 
obchodů prodávající maso a 
uzeniny.

Jaroslav Vágenknecht
(pokračování v příštím čísle)

KOUPÍM 
STARÉ

POHLEDNICE 
DO ROKU 

1945.
Tel.: 

608 420 808
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Třetí odboj na Novopacku. V městské knihovně proběhla 12. února prezentace knihy studentky Veroniky Kuříkové „Třetí
odboj na Novopacku / ORT 1512 / 49„. Číslem je označen rozsudek státního soudu nad 70 občany hradeckého kraje. Případem sa-
motným se zabývá asi třetina knihy a čerpá ze spisů soudu, zpráv exulanta Leitermana a výpovědí agenta Obranného zpravodajství 
Šmída – BARONA. Uveřejníme pohled z druhé strany, vzpomínku Vratislava Číly, odsouzeného tehdy ke 22 rokům těžkého 
žaláře. Vzpomínání uvedeme na pokračování v dalších číslech Achátu, materiály poskytl pan Jiří Hylmar.

VRATISLAV ČÍLAVRATISLAV ČÍLA

Všichni byli převezeni do 
Hradce Králové. K tomuto 
přikládám doklad o výslechu 
BARONA podepsaný vyslý-
chajícím NOVOTNÝM.
Krajské velitelství Státní 
bezpečnosti Jičín, protokol 
sepsaný 13. 7. 1949 v úřa-
dovně StB v Jičíně.
Jan Šmída, nar. 22. 12. 1925 v 
Jílovicích, okr. Dobruška
S Miroslavem Šimkem jsem se 
seznámil v roce 1946. Při jedné 
návštěvě v Praze jsem u něho 
objevil v jeho zápisníku něko-
lik adres. Jednu londýnskou, 
dále pak adresy a poznámky 
o ministerstvu vnitra, hlavním 
štábu. Celou věc jsem hlásil 
důstojníku OZ škpt. Drkovi ve 
Vrchlabí. Asi v roce 1948 jsem 
od něj vyzvěděl, že ilegálně 
pracuje a má svoji skupinu, ze 
které jsem poznal Jana Vodič-
ku, St. Maděru a ještě několik 
mladíků ve stáří okolo 20 let, 
které však jménem neznám. 
Dozvěděl jsem se to, když mi 
Miroslav Šimek ukázal výtisk 
ilegálního časopisu. Věc jsem 
hlásil OZ v Hranicích, který 
mne pro další činnost instru-
oval. Po nějakém čase mi byl 
představen Štraus, stavitel z 
Prahy, který měl údajně napoje-
ní na zahraničí. Byl však krátce 
nato zatčen po příchodu spojky, 
která měla donést asi 200 000 
Kč. Dle instrukcí podařilo se 
mi vedení skupiny strhnout na 
sebe. Získal jsem několik adres 
v Praze, které tvořily záchytné 
body pro případ, že by Šimek 
musel  náhle zmizet. Ještě před 
převzetím skupiny navázal M. 
Šimek za pomoci Jana Vodičky 
spojení s Malým štábem, jehož 
vedoucím byl pplk. Hruška a 
jeho pobočníkem npor. Hejný, 
jinak vyšší magistrální úředník 
z Prahy. Po nějakém čase byli 
Šimek i Vodička zatčeni, ale 
Maděrovi se podařilo utéci. S 
ním odešel do ilegality i Ladi-
slav L.... Mně podali do Hranic 
spojku, která mě uvědomila o 
tom, že byl Šimek zatčen, a 
místo, kde se skrývá Maděra 
(Čílová, trafikantka) Odjel 

jsem za ním, abych získal 
podrobnější informace, než 
mi dala spojka v Hranicích. 
Dozvěděl jsem se, že Vodička 
byl varován, ale že mu to žena 
zapomněla říci. Potom jsem za-
jel do Prahy a navázal spojení s 
V. Divišovou, která tvořila je-
den ze záchytných bodů. Mou 
hlavní snahou bylo získat ztra-
cené spojení s Malým štábem. 
Maděra měl zatím ubytování 
v Nové Pace, v chatě za Vr-
chovinou. Když moje práce s 
obnovením Malého štábu byla 
stále bezvýsledná, připravoval 
jsem Maděru na to, že jej, bu-
de-li to třeba, pošlu za hranice, 
aby navázal spojení přímo.
Po mé poslední návštěvě v 
Nové Pace, tj. koncem roku 
1948, odešel Maděra asi 3. 
ledna pravděpodobně z důvo-
du bezpečnosti i s Leitermanem 
za hranice. Po svém návratu asi 
21. 6. 1949 jsem dostal od Ma-
děry dopis, ve kterém mi psal, 
že se právě vrátil, že je na sta-
rém místě a že by se mnou rád 
mluvil. Do Nové Paky jsem se 
dostavil až 9. 7. 1949. Navštívil 
jsem jej v novém ubytování u 
St. Hanuše ve Vidochově, okr. 
Nová Paka, pošta Horka. Tam 
mi sdělil, že byl v Německu v 
Mnichově, že se setkal s agen-
tem CIC, se kterým dojednali 
následující.
CIC nemá zájem na nějakých 
akcích, chce pouze zprávy a 
to jak vojenské, tak i hospo-
dářské. Vojenské: speciální 
mapy ČSR (nové), umístění 
posádek, počet důstojníků, 
hodnosti velitelů čet, náčrtky 
skladů – fotografie, kde jsou 
sovětští vojenští přidělenci, 
jejich hodnost, jaká jsou opat-
ření na hranicích, věstníky 
MNO – osobní a věcné. Při 
vojenských zprávách dodat, 
zda zprávy dodala přímo 
osoba z kasáren nebo někdo 
jiný. Dále druh plodin, kam 
jsou odesílány, jaké transporty 
jedou do SSSR, nové občanské 
průkazy, bezpečné přechody 
přes hranice. 
Maděra údajně navázal na 

Hradec a Pardubice. Spojení je 
možno navázat přes Fr. Čapka, 
Hoříněves. Agent CIC slíbil, že 
v případě, že přinesou žádané 
zprávy a materiál, jsou ochotni 
je financovat (v Kč, případně 
v dolarech). Jinak CIC chce 
utajit veškerou činnost zde z 
důvodu, že USA jsou dosud 
v diplomatickém styku s ČSR. 
V Mnichově Maděra ohlásil, že 
vedoucím zdejší skupiny je Jan 
Šmída (baron).
Čapek: 1RDST je v provozu, 
druhá bude dostavěna do 1. 8. 
1949. Při mé návštěvě dne 9. 1. 
1949 mi Maděra nastínil plán, 
jakým způsobem a kde chtějí 
oddělat předsedu vlády. Mělo 
se to stát v kopci Babák před 
Novou Pakou, když předseda 
vlády pojede na otevření tunelu 
v Nové Pace. Krejčí Toman v 
Praze XIII má mít údajně (Ma-
děra) nějaké zapojení. Maděra 
přecházel v úseku Horažďo-
vice – Sušice – Filipova Huť 
– Kvilda.
Vyslýchal: Novotný
Šmída v. r.
To byl doslovný opis u Státního 
soudu v Praze v roce 1968.

Pokračuje Vratislav Číla: Za tři 
dny přijel na motocyklu Pepík 
Čapek a s velkým rozčilením 
vykládal, jak k nim do Hoří-
něvse přijel modrý Ford, měl 
diplomatickou poznávací znač-
ku CD (corpus diplomatic), ve 
kterém byli čtyři muži, předali 
Fr. Čapkovi dopis od Maděry a 
požadovali vydat vysílačku. V 
dopise bylo napsáno, že mají 
doručiteli tohoto dopisu vydat 
vysílačku a tak že jim ji vydali. 
Mysleli jsme si, že Maděra je 
již na novém působišti a chce 
pokračovat ve vysílání. Čtvrtý 
den jsem jel do Hoříněvsi po-
zeptat se, co je nového a jestli 
se Maděra ozval. Při příchodu 
mi Pepík sdělil, že již vysí-
lačku přivezli zpět. Bylo mi 
divné, že vysílačku vrátili za 
tak krátkou dobu. Ptal jsem 
se, zda z těch, co to vrátili, byl 
někdo ze známých kluků. Prý 
žádný. Požádal jsem Pepíka, 

aby vysílačku prohlédl, zda se 
tam něco nového neobjevilo. 
Nic nezjistil. 
Uběhlo asi čtrnáct dní a proto-
že se Maděra neozval, jel jsem 
opět do Hořínevsi. Pepík mi 
sdělil, že se mnou potřebuje 
brácha mluvit. Šel jsem tedy 
za ním do pekárny, kde jsem 
se dozvěděl, že vedení hradec-
ké skupiny požaduje, aby obě 
skupiny byly sloučeny, že je to 
z příkazu vyšší instance. Byla 
dohodnuta společná schůzka 
v sobotu v pět odpoledne. 
Bylo pro mě těžké jednat za 
Maděru, nevěděl jsem, jak 
se rozhodnout. Měli jsme se 
sejít na křižovatce od Hořic 
a Smiřic. Přijel jsem tedy ve 
stanovený den, ale o něco dří-
ve. V pět hodin zastavilo auto 
černé barvy, otevřely se dveře 
a muž sedící vzadu pokynul, 
abych si přisedl. Byl to starší 
člověk s kloboukem do očí. 
Ještě jsem zapomněl říct, že 
mi Franta udal heslo, kterým 
jsem se měl prokázat – bylo 
Milada a on měl odpovědět 
Černý. Tohle skutečně proběh-
lo. Dohodli jsme se, že vyšlu 
BARONA do Hoříněvsi a oni 
si ho tam vyzvednou. Akce 
se měla uskutečnit 9. srpna v 
15.20. S tím jsme se rozešli. 
Já jsem pak od Čapků odjel 
domů. Ale doma mě čekalo 
překvapení. Otec mi sdělil, že 
devátého ráno jedeme na zájezd 
s Nár. socialisty na Slovensko. 
Rozmýšlel jsem se, jak to pro-
vést, chtěl jsem se vymluvit na 
fotbalové utkání, ale neuspěl 
jsem. Musel jsem tedy za sebe 
najít náhradu. Volba padla na 
Frantu Šulce, protože měl mo-
tocykl a prázdniny. Druhý den 
jsem za ním došel. Jeho otec 
měl asi 500 metrů od nás zá-
mečnictví. Vysvětlil jsem mu, 
co od něj potřebuji. Byli jsme 
skoro stejně staří, chodili jsme 
spolu do jedné třídy v obecné. 
Kromě toho jsme spolu hráli 
fotbal. Přislíbil mi pomoc. 
Vysvětlil jsem mu, že musí 
být přesně v patnáct hodin na 
železničním přejezdu za Hoři-
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cemi ve směru na Hoříněves. 
Ještě bych chtěl dodat, že se 
mnou byl několikrát u Čapků, 
takže cestu znal. Po návratu 
ze zájezdu jsem hned zašel za 
Šulcem, abych se dozvěděl, jak 
vše proběhlo.
Fr. Šulc mi sdělil, že byl přes-
ně na určeném přejezdu a že v 
určenou dobu tam přijeli autem 
jemu povědomý muž, který 
chodil v Pace do gymplu, ale 
asi o dvě třídy výše, takže si 
nemohl vzpomenout na jeho 
jméno, a ještě jeden. Ten první 
(Šmída) se omluvil, že nemůže 
jet, takže posílá svého zástupce. 
Tak Franta Šulc odvezl onoho 
muže, který se představil jako 
Zdeněk, k Čapkům. Tam byli 
překvapeni příchodem tohoto 
muže a on jim bez obalu řekl, 
že je na útěku a že by potřebo-
val úkryt. Franta se nabídl, že 
má v Hradci v semináři tetu, 
že by tam mohl dva, tři dny 
přespat. Pak došlo údajně k 
dohodě s hradeckou skupinou 
a Šulc ještě odvezl Zdeňka do 
Hradce. Šel s ním k oné tetě, 
aby dojednal jeho přespání. 
Zdeněk Frantu požádal, aby 
druhý den opět za ním přišel, 
že se dohodnou na dalším. 
Druhý den na něj Zdeněk 
vytáhl pistoli a nařizoval mu, 
co má dělat. Pohrozil mu, že 
se o tom se mnou nesmí bavit. 
Dodnes nemohu pochopit, jak 
se toto vše mohlo stát. Zdeněk 

prý sám za dva dny odešel. Jak 
jsem se později (až ve věznici) 
dozvěděl, byl to sám vedoucí 
hradecké skupiny Rudolf Bár-
ta. Maděra se stále neozýval 
a my jsme nevěděli, kde ho 
hledat. BARON k nám již také 
nepřijel, takže spojení bylo 
přerušeno.
24. srpna přišel dopis od otce, 
který byl v jižních Čechách 
někde v Blatné, kde maloval 
rybníky, abychom tam celá ro-
dina přijeli. Bylo to někde na 
rakouských hranicích. Řidičský 
průkaz jsem měl jen já, takže 
jsem musel připravit auto na 
cestu. 25. srpna jsem se dal do 
prohlídky auta, provedl nutnou 
údržbu a zajel pro benzín. Byl 
jsem za celý den unaven a v 
noci jsem spal doslova jako 
dudek.
Tady písemné vzpomínání Vra-
tislava Číly končí, jeho nemoc 
mu nedovolila pokračovat. 
Při jedné návštěvě (na podzim 
roku 2000) mi diktoval toto: 
„V noci kolem půl druhé nad 
ránem se StB dostala zřejmě 
paklíčem do našeho domu na 
Smetance, kde měl otec atelier. 
Spal jsem v přízemí po celo-
denní únavě velmi tvrdě. Když 
jsem jsem byl probuzen, stálo u 
postele 6 ozbrojených přísluš-
níků včetně samopalníků, celé 
zatýkací přepadové komando. 
Do koupelny mi dovolili jít 
jen s doprovodem. Tehdy u 

nás bydlel Jirka Radimský, 
ptali se po něm. Chtěl jsem je 
tam dovést zahradou a pokusit 
se o útěk. Ale v zahradě byli 
také, viděl jsem ve tmě oharky 
cigaret.
Do přistaveného náklaďáku s 
plachtou mě naložili i s mou 
matkou a Jiřím Radimským a 
odvezli na místní stanici bez-
pečnosti, pod nynější městský 
úřad. Tam nás přeložili do 
jiného nákladního vozu, ve 
kterém už seděli samopalníci 
a mezi nimi i zatčení Zdeněk 
Šourek zahradník a Josef Hlou-
cal esenbák. 
První ránu mu dal poručík 
Hurych hned u nás, to byl člen 
četnictva, ne StB. Pak přišlo 
to další v Hradci, kam nás 
dovezli. Tam nás vysadili na 
Ulrichově náměstí u kostela čs. 
církve. Vzadu byla úřadovna 
StB a pak nás vezli do věznice 
krajského soudu do cel a odtud 
nás brali na výslechy. Převáželi 
nás spoutané osobními auty na 
StB. Výslechy byly v prvním 
patře, vyslýchající se střídali 
po dvou. Věděli už hodně od 
hochů dříve zatčených. A na 
první otázku: „Kde jsi?“ řekl 
jsem, že na StB, a on řekl: „Ne 
jsi na rudém gestapu“. Po prv-
ních fackách se se mnou židle 
zhoupla a udeřil jsem se do 
temene hlavy o stěnu. To byly 
první začátky …..
Otce zatkli po třech dnech v 

Blatné, kde v plenéru maloval 
na dlouhá léta naposledy.

Po tomto diktátu byl již Vráťa 
unaven a při dalších návštěvách 
už k pokračování nedošlo. Bylo 
mu čím dál hůře, snažil se ještě 
třídit doklady nahoře v pokoji, 
kde měl svou sbírku zbraní a 
nábojů. Pak již polehával dole 
v přízemí. Seděl jsem u něj 
jednou v září 2001, přiběhl 
soused Jarka Vágenknecht, ať 
jdeme k televizi do vedlejší 
místnosti. Tam už Vráťa sám 
nedošel. Ukazovali záběry 
samovražedných útoků letadly 
na dvojčata v New Yorku. V 
den, kdy na Studénce světili 
zvoničku, zavezli jsme k 
Čílům bývalé spoluvězně - 
arcibiskupa Karla Otčenáška 
a probošta Karla Exnera, aby 
navštívili mukla. Byli tam s 
námi Radek Pavlovec a Milan 
Dufek, odbojáři. Fotku setkání 
jsme poslali na biskupství, 
bratr skaut otec Karel ji použil 
ve své knize Kamínky, později 
vydané v Hradci. Na pravidel-
ném (bohužel posledním) 
sezení skautů roverů muklů u 
Maternů v Heřmanicích jsem 
povídal o své návštěvě Vráti na 
onkologii v Jičíně 22. 11. toho 
dne dopoledne, že už umírající 
nevnímal. Kim na to řekl, že 
Blanka dostala zprávu, že ten 
nejhodnější a nejlepší z nás  v 
poledne zemřel. O pobytu na 
StB Vráťa vzpomíná ve sbor-
níku Kaye Lešanovského „Se 
štítem a na štítě“ na straně 118. 
Dodatek k zakončení dlou-
hého vyprávění: Zapsal Jiří 
Hylmar, spoluvězeň Otakara 
Číly z Pankráce, Vratislava 
Číly z Jáchymova: cimra č. 4 
– barák I-Nikolaj a Stanislava 
Maděry (doživotní trest taktéž 
z tábora Nikolaj, lágr A.

P.S. Dodávám, že Vratislav Číla 
zemřel 22. 11. 2001 ve 12 hodin 
a jeho otec, akademický malíř 
Otakar Číla 27. března 1977 v 
novopacké nemocnici. Jeho matka, 
MUDr. Božena Čílová 24. března 
1970 po těžkém úraze v novopac-
ké nemocnici. V roce 1950 byli 
všichni souzeni Státním soudem 
v Hradci Králové se skupinou 
72 odsouzených. Celý ten krutý 
příběh byl vydán knižně Mgr. 
Veronikou Kuříkovou: III. Odboj 
na Novopacku.
Věřím, že tato kniha bude přínosem 
pro vnímavé Novopačáky. Redakci 
Achátu děkuji za vydání dokumen-
tu o rodině Čílově.

Blanka Čílová
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2. 5. 2008 
VAŘENÁ BATIKA - VYVAZOVANÁ, ŠITÁ, SYPANÁ
S sebou:
• světlé jednobarevné tričko
• textil (na ubrus…)
• barvy na bavlnu (DUHA) podle vlastního výběru 
Přihlásit se můžete do 1. 4. 2008 v DDM Nová Paka.
Věkově neomezeno!
Čas: 1800_ 2000 , cena: 50,-Kč

15. 5. 2008

PODVEČERNÍ AUTOMATICKÁ KRESBA
Výuka a použití v našem životě. Doplněno světelnou terapií ve 
skupině (lepší pochopení sama sebe). Přihlaste se do 14. 5. 2008 
na tel: 739 802 995
Čas: 1600-2000

Cena: 300,- Kč

15. 5. 2008
OBRÁZKY Z PÍSKU
Pro děti školního věku.
Čas: 1430-1600, cena: 10,-Kč

22. 5. 2008
SAVOVÁ BATIKA
S sebou: 
• jednobarevné tričko různé tmavé barvy
Můžete se přihlásit do 21.5.2008 v DDM Nová Paka.
Pro rodiče s dětmi.
Čas:   1600-1700,  cena: 20,- Kč

24. 5. 2008
POCHOD POHÁDKOVÝM LESEM
Start: 900-1000  u DDM
Předškolní děti pouze v doprovodu rodičů.
U startu možnost objednání uzeniny. Tu si můžete po návratu z 
trasy opéct u DDM . Bližší informace na plakátech.

29. 5. 2008
KAM MĚ RUKA POVEDE 
Kreslení pocitových obrázků.            
Pro děti školního věku.
Čas: 1430-1600

Cena: 10,-Kč

29. 5. 2008
DOKONČENÍ SAVOVÉ BATIKY
(navazuje na dílnu konanou 22. 5. 2008)
Pro rodiče s dětmi.
Čas: 1600-1800,  cena: 20,- Kč

1. 6. 2008

DEN DĚTÍ
Bližší informace na plakátech.

15. 6. 2008
VÝLET NA ČESKÝ STATEK HOŘÁTEV U NYMBUR-
KA
Pro rodiče s dětmi.
Kromě koní se můžete těšit na spoustu hospodářských 
a domácích zvířat, medvídka mývala a velblouda.
Bližší informace na plakátech.

TEREZA, JEDINĚ TEREZA…
Domov TEREZA v Benešově u Semil je zařízení sociální péče pro 
mentálně postižené děti a mládež s kombinovanými vadami, které 
pro trvalé změny zdravotního stavu potřebují komplexní péči.
Na jejich webových stránkách najdete motto:
“Jiné je tvé dítě, jiné ve svém duševním bohatství,
jiné v rozvoji svých schopností, jiné ve vztazích ke světu,
jiné ve svém jednání i počínání, jiné v běžných reakcích.
Je jiné, ale ne horší”

Před dvěma lety jsme měli čest seznámit se s klienty výše uve-
deného zařízení. 
Studentky Gymnázia v Nové Pace Vendula Nováková, Katka 
Valášková a Věra Macková se po absolvování kurzu dobrovol-
nictví rozhodly, že své teoretické poznatky uvedou v praxi a dům 
dětí požádaly o spolupráci. Pamatuji se na pocity, které provázely 
přípravu akce. Holky promyslely do detailu každou minutu, kterou 
měly s klienty strávit. Přesto se neubránily obavám, jak jejich 
svěřenci budou na připravený program reagovat. První setkání 
bylo krásné a stejné byly i čtyři následující.
Uběhlo asi půl roku a této aktivity se ujaly další studentky gym-
názia Bára Kosinová a Kristýna Valášková. Pečlivě připravily 
program a napjatě vyčkávaly, jaký bude mít ohlas. Jsem pře-
svědčená, že samy netušily, jak zajímavé, láskyplné, až dojemné 
dva dny zažijí. Jejich velké děti (klienti byli ve věku 20-29 let) 
se nadšeně účastnily her, vyrobily si extravagantní modely na 
módní přehlídku a dokonce hrály divadlo. Bára s Týnkou přivedly 
své spolužáky a společně sehráli několik krátkých pohádek, do 
kterých zapojili i své diváky. Herecké výkony svých svěřenců 
si nenechala ujít Šárka Horáková, profesorka gymnázia, která 
později všechny ze světa pohádek uvedla do říše hudby, barev 
a vizualizace. Klienti společně se svými novými kamarády z 
gymplu poslouchali podmanivou hudbu Edwarda Griega a pak 
to, co při ní viděli ve svém nitru, nakreslili. O každém obrázku 
si Šárka s jeho autorem popovídala.
Zlatým hřebem programu byla zaručeně módní přehlídka. Model-
ky a modelové byli jedním slovem úžasní. Nadšeně a bezprostřed-
ně předváděli své modely a užívali si bouřlivý potlesk publika. 
Když jsme se druhý den loučili, byli jsme všichni o něco bohatší. 
O zkušenosti, zážitky, nová přátelství.
Jsou opravdu jiní. Jsou na sebe hodní. Nestydí se poprosit a 
poděkovat. Nestydí se dávat najevo své city. Hodně věcí se od 
nich můžeme učit.
Díky Vendulce, Katce a Věrce, že s touto aktivitou začaly. Díky 
Báře a Týnce, že chtějí pokračovat. Díky Gymnáziu v Nové 
Pace, že své studenty v tomto směru podporuje. Díky Podkrko-
nošské společnosti přátel dětí zdravotně postižených za finanční 
podporu. 

 Za DDM Stonožka, Ivana Nováková
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Soutěže ZUŠ
V letošním školním roce vyhlásilo MŠMT soutěže ZUŠ v obo-
rech: hra na klavír, hra na smyčcové nástroje, hra na kytaru. V 
únoru 2008  proběhla okresní kola:
 Jičín - hra na klavír, hra na kytaru
 Hořice - hra na smyčcové nástroje

V březnu 2008 se soutěžící ve hře na klavír setkali v krajském 
kole v ZUŠ Habrmanova v Hradci Králové.

Umístění:
Hra na klavír
Okresní kolo: 
Čeřovská Daniela kategorie O. 1. místo s postupem
Matějovská Eva kategorie O. 2. místo
Cimbálová Anna kategorie 2. 3. místo
Živorová Marie kategorie 2. 3. místo
Fólová Adéla kategorie 3. 2. místo
Zlatníková Soňa kategorie 8. 1. místo s postupem
Vlačihová Jana kategorie 10. 1. místo s postupem
Krajské kolo:
Čeřovská Daniela kategorie 0. Čestné uznání
Vlačihová Jana kategorie 10. Čestné uznání
Zlatníková Soňa kategorie 8. 3. místo

Hra na smyčcové nástroje - housle
Okresní kolo:
Šritr Hynek kategorie 3. 2. místo
Moravec Jaroslav kategorie 4.  3. místo

Hra na kytaru
Okresní kolo:
Kváš Martin kategorie 3. 1. místo
Vašková Michaela kategorie 4. 3. místo
Zahradník Stanislav kategorie 7. 2. místo

Do soutěže žáky připravili - paní učitelka Zdeňka Křivská, Sabi-
na Břeská, Dagmar Kuchařová, Zdeňka Zlatníková a pan učitel 
Jakub Jareš.

Základní umělecká škola děkuje žákům i učitelům za reprezentaci 
školy.

Městské kulturní středisko Nová Paka 

Týdenní herecká dílna 30. června – 6. července 2008
pořádá Ateliér herectví Václava Martince

Stepilí herci a svůdné herečky, prostřednictvím Městského kul-
turního střediska vám nabízíme divadelní dílnu. 
Co si pod tím upracovaným slovem “dílna” můžete představit?
Za týden se nedá z herecké průpravy zvládnout všechno to, co se 
na divadelních školách učí čtyři roky, ale seznámíme se s mož-
nostmi, které si pak můžete sami rozvíjet. Herecká práce, kterou 
nabízím, je namáhavá, ale není to otrava. Snad se trochu vyřádíte, 
snad trochu nahlédnete sami do sebe – mám na mysli tu osobní 
třináctou komnatu, kterou často zavíráme sami před sebou.
To bude to hlavní téma – prostřednictvím divadla poznávat sami 
sebe z té neotřelé stránky.
Při herecké průpravě si osvojíte  nejen techniky pohybové, de-
chové, hlasové a mluvní,  ale i podněty k rozvoji obrazotvornosti 
a cesty, které vedou k souladu duše a těla
Jsme homo sapiens sapiens… nebo homo ludens – 
lidé moudří... nebo lidé, kteří si umí ještě hrát?

Stateční bojovníci a sličné markytánky, dnešní šermířská sku-
pina, která to chce “někam dotáhnout”, se už nemůže spokojit 
jenom se sportovním předváděním dobových bitek. Chcete, aby 
vaše produkce nebyly jen efektní podívanou a předváděním síly, 
rychlosti a pohybových dovedností? Chcete, aby zasáhly vaše 
diváky i citově? Při týdenním setkání se seznámíte se základními 
hereckými dovednostmi a postupy. 
Ale vzápětí můžeme tyto techniky uplatnit ve vašich stávajících 
či připravovaných šermířských výstupech. Budeme zkoušet 
jednotlivé bojové situace z hlediska divadelního – z hlediska 
charakterizace postav, jejich průběžného jednání a vzájemných 
vztahů. 

Dílny se můžete zúčastnit aktivně a nebo jen jako přihlížející – to 
záleží na vaší smělosti a daru “předvádět se”.

V MKS Nová Paka, info na tel. 493 721 928, info@kultura-
-novapaka.cz - cena 800.- Kč za osobu nabízíme nocleh ve stylu 
– karimatka, spacák, sprcha. Podrobněji se můžete informovat na 
našich webových stránkách www.herectvi.cz nebo zatelefonujte a 
zodpovíme vaše konkrétní dotazy 606 751 682 - domluvit se mů-
žeme i prostřednictvím e-mailu: martinec@atelierherectvi.cz 
Na letní setkání s vámi se těší 

Vašek Martinec
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Novinky v o. s. MÍSTO v Nové Pace
V současné době se staráme o nemocnou fenku cane corso, která 
byla týrána chovatelkou v Jarošově. Eiwa měla zánět močového 
měchýře, po kterém jsme zjistili, že na stěně močového měchýře 
má buď polyp nebo nádor. Také má dysplasii kyčlí  a neléčené 
poranění kolena, které ji teď trápí.

Nový domov hledá asi 5 letý kříženec vlkodava Akim, který byl 
nalezen v obci Lužany s velkým kožním nádorem. Ten mu byl 
odoperován a Akim je už v pořádku. Je to hodný pejsek, který 
miluje lidi, procházky, ale občas má problémy s ostatními psy. 
Akim je velice aktivní a jistě by byl i dobrý hlídač.

• Dne 14. 3. 2008 uspořádala členka sdružení Aneta Pro-
kůpková benefiční akci na podporu našeho sdružení. Společně s 
několika svými spolužáky představila ostatním žákům Gymnazia 
a SpGŠ činnost sdružení, přivedla několik našich pejsků a poté 
proběhl benefiční koncert, na kterém zahrála kapela Samhain. 
Akce proběhla s velkým úspěchem a ohlasem.
• Stále hledáme vhodný pozemek (možno s chatou/
chalupou) na vybudování psího útulku (v nezastavěné části Nové 
Paky, dobře dostupný, nejlépe i s elektřinou, vodou a kanaliza-
cí)
• Potřebujeme nová domácí deposita na dočasné umístění 
jednoho nebo více zvířat. Hledáme někoho, kdo by u sebe mohl 
na nějaký čas ubytovat kočku/koťata, psa/fenu/štěňata.
• Hledáme nové aktivní členy/dobrovolníky sdružení. 
Nabízíme práci pro sdružení (možnost pořádání benefičních a 
vzdělávacích akcí, inzerce zvířat, možnost psaní článků, aktuali-
zace webových stránek, aj.) nebo práci přímo se zvířaty (přede-
vším venčení, odchyt/odvoz zvířat, doprovod zvířat na veterinární 
ošetření). 
• Kontakt: tel.: 776 153 415. email: o.s.misto@centrum.cz, 
www.utuleknovapaka.estranky.cz.

Akim
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„SOPKA“ už s vedením!
Téměř po třech měsících, které uplynuly od smrti velitele skaut-
ského střediska SOPKA Stanislava Richtera, vyřešila středis-
ková rada uprázdněnou funkci. Do čela výchovné organizace 
byla zvolena Miluška Zívrová nejen pro své skautské vzdělání i 
kvalifikaci, ale také pro znalosti, získané za předchozích 63 let 
v mateřském středisku.
Jejím zástupcem se stal vedoucí 3. křesťanského oddílu Martin 
Vitvar, se kterým středisková rada původně počítala na funkci 
nejvyšší. Podle řádů však nemohou být funkce vedoucího oddílu 
a vůdce střediska slučovány, a tak současné optimální řešení je 
spravedlivé.
V pozadí za touto záležitostí však nezůstávají ani další akce. Na 
„Den vítězství“ - 8. května – budou novopacké středisko prezen-
tovat v okresním kole závodu vlčat a světlušek tři hlídky. Dvě 

Novopacké sochy a pomníky se 
probouzejí k novému životu
V minulém roce se dočkal po několika letech opravy památník 
obětí první světové války ve Štikově. Památník s plastikou lva 
je díky nenechavcům v současné době jen prostým obeliskem. 
Osadní výbor ve Štikově, vedený Otomarem Reimannem, požádal 
město o podporu a ze svých prostředků přidal 20.000,- Kč. Pan 
Kraus, kameník ze Staré Paky, vyčistil celý obelisk a obnovil již 
nečitelné písmo. V příštích letech se uvažuje o osazení repliky 
odcizeného lva. 

V roce 2008 zažádalo Město a odbor školství a kultury o několik 
dotací. V dalších číslech Achátu přiblížíme čtenářům připravova-
nou obnovu křížové cesty, která bude financována z městského 
rozpočtu a z financí Ministerstva kultury ČR. Celá rekonstrukce 
by měla být skončena do konce roku 2008.

B. Benč MěÚ

vyšle 2. oddíl, třetí bude reprezentovat hlídka od Martina Vitva-
ra, tedy křesťanská. A protože se závody konají v Jičíně, bude 
tam vypravena 25členná výprava včetně vedení a rozhodčích. 
Mimochodem, našemu středisku byly přiděleny dvě disciplíny, 
a to nejen organizačně, ale i do funkcí rozhodčích. Manuální 
zručnost a vyhledávání informací (logické myšlení) jsou těmi, 
které zajišťuje SOPKA.
Neméně důležitý je zájezd na Ivančenu (24. - 26. dubna), kde 
byli koncem války popraveni skauti z Ostravska a kde byl těmto 
obětem postaven pomník, zbudovaný z kamenů. Pro zajímavost 
– je v něm i měsíční kámen, dopravený americkými astronauty 
z našeho souputníka.
A ještě neméně důležitá plánovaná akce: k vůdcovským zkouš-
kám se přihlásila tři děvčata ze 3. oddílu, takže život střediska v 
současných intencích je zajištěn i nadále...

-arr-

Karmelitánské knihkupectví 
F. Procházky 101, Nová Paka /v pøízemí MKS/
e-mail: nova. paka@kna. cz, tel.: 493 721 967 

“Poslední rytíř českého divadla” Radovan 
Lukavský
Dne 18. března 2008 se rodina, herečtí kolegové, významné 
osobnosti i celá česká veřejnost rozloučila v Národním divadle a 
v katedrále sv. Víta s Radovanem Lukavským.
Jistě plným právem jej označil jeho kolega Václav Postránecký 
“posledním rytířem českého divadla”. 
Každý, kdo se s ním setkal, musí na něho vzpomínat jako na 
nesmírně dobrého a “krásného” člověka. Novou Paku navštívil 
naposled 5. dubna 2006, kdy na velkém sále kulturního střediska 
vyprávěl o svém životě. Mnozí této jedinečné příležitosti využili. 
Teď je možné zaposloucht se do jeho malebného hlasu už jen 
na zvukových nahrávkách. Stejně tak nám osobnost Radovana 
Lukavského připomíná kniha Rozhovory s dědečkem, kde si s 
vnučkou Klárou povídá o svém životě. Čtyřicet večerů, které 
nás provázejí celým jeho životem. Knížka  přináší milé setkání s 
Radovanem Lukavským “jako” s obyčejným člověkem. 
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MAJÁLES NA DVORKU
čtvrtek 1. 5. 2008 od 10 hod. na dvoře MKS, 

vstupné 60,-/30,- Kč
10.00 Zpívající rybky – dětský sbor při Jednotě bratrské; 11.00 KUK&CUK 
– Hudební divadélko Brno; 13.00 Podkrkonošská dechovka pana Traspeho 
Nová Paka; 14.00 KLA-SA KVARTET - Swingové melodie B. Goodmanna, 
G. Gershwina, G. Millera v podání  klarinetového a saxofonového kvarteta pod 
vedením pana Jiřího Horáčka; 14.45 MŠ Husitská – dětský sbor; vystoupení 
v aerobicu starší žákyně ASPV; 15.15 Tady Tudy – soubor DDM Nová Paka 
inspirovaný africkou kulturou; 16.00 Inka Rybářová dětem – písničkové 
odpoledne s tanečky; 17.00 EVERGREEN DIXIELAND BAND Nová Paka
Vstupné po celý den: dospělí 60,- Kč, děti 30,- Kč; Občerstvení zajištěno
V případě nepříznivého počasí se akce bude konat ve velkém sále MKS

SEN NOCI SVATOJÁNSKÉ
herecká skupina při K-klubu Jičín
pondělí 5. 5. 2008 v 18 hod., velký sál, 

vstupné 80,-/studenti 60,- Kč
Zveme vás na představení herecké skupiny při K-klubu Jičín

v 10 hod. pro školy, v 18 hod. pro veřejnost

IRISH DEW
špička irské muziky v Čechách
úterý 6. 5. 2008 ve 20 hod., velký sál, 

vstupné 120,-/studenti 60,- Kč
Skupina IRISH DEW (Praha) produkuje tradiční irskou a skotskou hudbu i pů-
vodní skladby v “keltském” duchu, snaží se však také hledat styčné body našeho 
domácího folklóru s původní irskou muzikou. Irish Dew patří již dlouhá léta ke 
špičce tohoto žánru v Čechách a ke stálici keltských festivalů, jako je např. kul-
tovní Beltine. Současnou sestavu tvoří rodák z Newcastlu Sean Barry (keltská 
harfa), vítěz mnoha světových hudebních soutěží, dále Jiří Podzimek (akustická 
kytara, zpěv) a Robert Fischmann (příčná fl étna, whistle, low whistle, zpěv). 
Frontmanem skupiny je Václav Veselý (akordeon, akustická kytara), muzikant, 
který byl členem skupin ETC či Framus Five a spolupracoval např. s Michalem 
Prokopem, Vladimírem Mertou, houslistou Janem Hrubým a řadou dalších zná-
mých umělců. Na svém novém albu s názvem Šance, které vyšlo v květnu 2005 
u Indies Records, nezůstala skupina jen na „ostrovech“, i když jde opět o hlavní 
zdroj repertoáru i hudební atmosféry.

TAJNÝ DENÍK ADRIANA MOLEA- DIVADLO 
DRAK THEATRE HRADEC KRÁLOVÉ 

představení pro školy
středa 7. 5. 2008 v 8.30 a 10 hod., velký sál

Když anglická novinářka a prozaička Sue Townsendová psala novelu “Tajný 
deník Adriana Molea”, netušila, jakým se kniha stane “trhákem”. 

TAJEMSTVÍ - DANIEL LANDA - 
zájezd do divadla KALICH Praha

středa 14. 5. 2008 v 19 hod., 750,- Kč
L. Vondráčková, M. Kuklová, F. Blažek, J. Maxián, L. Šoralová, H. Šiška, L. 
Finková, I. Vodochodský, E. Špidlová, V. Marek, L. Spilka, D. Suchařípa, A. 
Moravec, M. Pleskot, R. Tesařík aj.

DOHAZOVAČ
Divadlo Palace theatre Praga

pátek 16. 5. 2008 v 19.30 hod., velký sál, 
vstupné 230,-/220,-/210,- Kč

Úspěšná svěží komedie Lawrence Romana pobaví diváky příběhem bohaté 
manažerky, která se pro samou práci nestačila vdát. Úspěšná Stephanie (Kateřina 
Brožová) zjišťuje, že najít vhodného manžela není tak snadné. Neokouzlí ji ani 
dohazovač Robin (Aleš Procházka), ani nápadníci z jeho stáje, avšak po několika 
nečekaných zvratech vše dobře dopadne a radost má i maminka Stephanie Grace 
(Dana Syslová).

ČANKIŠOU + předkapela 
KOFE-IN

koncert kapely etnických vlivů s rockovýcm 
základem

pátek 23. 5. 2008 ve 20 hod., velký sál, vstupné 140,- Kč
V rámci festivalu Muzika Paka se v pátek uskuteční ve velkém sále  koncert 
kapely Čankišou – etnická hudba lidu čanki s rockovým základem. Jako 
předkalpela vystoupí skupina Kofe-in - výrazná koncertní kapela z Opavy, která 
svým výrazem a energií strhává publikum. Kofe-in nabízí nezapomenutelný 
zážitek vynikajícího sloučení elektroniky a alternativního rocku, hudby plnou 
emocí a překvapení.

HOŘICKÝ KOMORNÍ ORCHESTR
pondělí 26. 5. 2008 v 19.30 hod., klášterní kostel Nanebevzetí 

Panny Marie, vstupné 50,- Kč
- vznikl z bývalého symfonického orchestru DALIBOR, založeného v Hořicích 

v roce 1881

Připravujeme:
Výstava DDM - od 2. 6. 2008 v malém sále

Dvořákův festival – pocta Karlu IV. - Alfréd Strejček 
a Štěpán Rak

13. 6. 2008

Vystoupení ZUŠ 17. 6. 2008

SLAVNOSTI SLUNOVRATU
21. 6. 2008

Hurá na prázdniny – pro děti - 28. 6. 2008
TÝDENNÍ HERECKÁ DÍLNA – Doc. Václav 

Martinec - 30. 6. - 6. 7. 2008

Vstupenky NA VÝŠE UVEDENÉ POŘADY LZE ZAKOUPIT JIŽ DNES 
V KANCELÁŘI MKS NEBO SI JE MŮŽETE REZERVOVAT NA TELEFONU 
493 721 928, 737 289 732. ZAMLUVENÉ VSTUPENKY VYZVEDNĚTE 
NEJPOZDĚJI TÝDEN PŘED PŘEDSTAVENÍM!. (zakoupené vstupenky jsou 
vratné nejpozději 3 pracovní dny před představením). ZMĚNY V PROGRAMU 
VYHRAZENY
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Upozornìní: Dle Zákona ÈNR è. 241 každý úèastník veøejné produkce kinematografického díla se vstupným zaplatí k cenì vstupenky 
pøíplatek 1,- Kè. Informace o programu kina nepøetržitì na tel. è. 493 722 892, www. novapaka. cz, www.kultura-novapaka.cz

30. středa v 17.30 a ve 20 h.
Tahle země není pro starý
Pádnou odpověď dávají bratři Coenové ve svém nejnovějším thrilleru.
Nepřístupné do 15 let - vstupné 64 Kč – 122 min. – film USA

1. čtvrtek pouze v 19 h.
Náměstí spasitele  Projekt 100-2008
Filmový klub. Zadlužený Bartek požádá matku o dočasné přístřeší pro 
svou rodinu. Absence soukromí deptá zejména Bartkovu ženu Beatu, 
pečující o malé děti. Vstupné pro členy FK 59 Kč, ostatní s přirážkou 
- 105 min - polské drama

2. pátek pouze ve 20 h.
Lovec draků
Vždy existuje způsob jak napravit chybu.
Nepřístupné do 15 let - vstupné 64 Kč - 127 min - drama USA 

3. sobota pouze ve 20 h.
10 000 př.n.l.
Člen horského kmene, mladý lovec D´leh objevil tu nejkrásnější vášeň 
svého srdce - krásnou dívku Evolet. Nepřístupné do 12 let - vstupné 64 
Kč – film USA

7. středa v 17.30 a ve 20 h.
Zlatý kompas
Náš svět je jenom jedním z mnoha. Kromě něj existuje nesčetně dalších 
světů, které se tomu našemu mnohdy podobají. Přístupné - vstupné 64 
Kč – 113 min. - fantasy film USA

8. čtvrtek pouze v 19 h.
Želvy mohou létat  Projekt 100-2008
Filmový klub. Příběh o dětech obchodujících s našlápnými minami, 
který dojal diváky po celém světě. Vstupné pro členy FK 59 Kč, ostatní 
s přirážkou – 95 min. - irácký film 

9. - 10. pátek a sobota pouze ve 20 hodin
Michael Clayton
Michael Clayton je „vyjednávačem” jedné z největších právnických 
firem v New Yorku. Tento bývalý státní zástupce má na starosti tu 
nejšpinavější práci ve firmě.
Nepřístupné do 12 let – vstupné 64 Kč – 119 min - drama USA

úterý 13. 5. 2008 v 17.30 a ve 20 hod. 
Once
Hudební romantický film, který získal cenu Oscara za hudbu.
Přístupné - vstupné 64,- Kč - 86 min. - Irsko

14. středa v 17.30 a ve 20 h.
Nejkrásnější hádanka
Nejnovější film krále českých pohádek Zdeňka Trošky.
Přístupné - vstupné 69 Kč – 98 min. - česká pohádka 

15. čtvrtek pouze v 19 h.
Obrazy starého světa  Projekt 100-2008
Filmový klub. Jedno z největších děl slovenské kinematografie. Vstupné 
pro členy FK 59 Kč, ostatní s přirážkou.

16. pátek pouze ve 20 h.
Skandál
Nikdy neříkej pravdu, pokud stojí v cestě dobrému příběhu.
Nepřístupné do 12 let – vstupné 69 Kč – 115 min. - drama USA 

17. sobota pouze ve 20 h.
3:10 Vlak do Yumy
Bezcitný a sebevědomý pistolník Ben Wade/Russell Crowe/ se svou
bandou zločinců a vrahů přepadnou poštovní dostavník. Bez milosti 
postřílejí všechny členy doprovodu a uloupí velkou sumu peněz. Jenže 
každý jednou udělá chybu.
Nepřístupné do 15 let – vstupné 69 Kč – 117 min. - western USA 

21. středa pouze ve 20 h.
Občan Havel
Film Občan Havel nahlíží do zákulisí politických i soukromých
dramat prezidentského období Václava Havla.
Přístupné - vstupné 59 Kč – 119 min. - dokumentární český film

22. čtvrtek v 17.30 a ve 20 h.
Asterix a Olympijské hry
Asterix a Obelix jsou zpět! A tentokrát vás čeká příběh plný sportovního 
zápolení mezi Galy a jejich soupeři a celého světa.
Přístupné – vstupné 64 Kč – 117 min. - francouzký film

23. - 24. pátek pouze ve 20 h., sobota v 17.30 a ve 20 h.
Lovci pokladů: Kniha tajemství
Pro Bena Gatese není historie jen suchým výčtem toho, co se v dávné
a zapomenuté minulosti událo… pro něj je historie živá, vitální a občas 
nabízí možnost nalézt neuvěřitelné poklady.
Přístupné – vstupné 69 Kč – 124 min. - dobrodružný film USA

28. středa v 17.30 a ve 20 h.
Kronika rodu Spiderwicku
Jejich svět je blíž, než si myslíte.
Přístupné - vstupné 69 Kč – 95 min. - fantastický dobrodružný film 
USA 

29. čtvrtek pouze v 19 h.
Zabriskie Point  Projekt 100-2008
Filmový klub. Žádný z Antonioniho filmů neměl tak kontroverzní ohlas 
jako snímek Zabriskie Point, jímž režisér reagoval na aktuální politický 
fenomén.
Nepřístupné do 15 let – vstupné pro členy FK 59 Kč, ostatní s přirážkou 
- 110 min. - film USA 

30. pátek pouze ve 20 h.
Rambo: Do pekla a zpět
Nesmrtelný Rambo opět na scéně!
Nepřístupné do 15 let – vstupné 74 Kč – 93 min. - film USA

31. sobota v 17.30 a ve 20 h.
Vášeň a cit
Vášnivý milostný příběh o skutečném setkání mladé Jane Austenové
a Toma Lefroye, který pravděpodobně inspiroval její největší romány.
Nepřístupné do 12 let – vstupné 69 Kč – 120 min. - film V. Británie

Kino hraje dětem:
3. sobota v 15.30 h.
Dětský bijásek - Kytice pohádek 
Připravujeme:
Venkovský učitel – Bobule – 27 šatů – O rodičích a dětech – Taková 
normální rodinka – Oko – Soudný den – Až na krev – Clona.

Provozní doba, předprodej a prodej vstupenek: 
Pokladna otevřena půl hodiny před začátky představení.
Změna programu vyhrazena.
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MUZEUM A KLENOTNICEMUZEUM A KLENOTNICE

Věci z muzea:
Medijní (spiritistické) 
kresby. 
„Hruška Neptunova“, Jan 
Tonn, kresba pastelkami, 
18/10 1905.

Spiritismus je pro Novou Paku 
záležitostí typickou. Však kvů-
li tomu vznikla v roce 1997 v 
podkroví naší Klenotnice v 
Evropě unikátní expozice „Spi-
ritismus v Podkrkonoší“. Když 
jsem v roce 1970 do Nové 
Paky přišel, tak mě, mimo 
jiné, okouzlil svazek formátu  
A2 v němž jsou vlepeny jakési 
balicí papíry, na kterých byly 
nalepeny pozoruhodné kresby. 
Jak jsem později zjistil, byly asi 
lepeny ředěnou moukou a po 
vystavení znovu nalepeny, ale 
bez ostříhaných rohů kresby. 
Většinu ze 76 kreseb vytvořil 
Jan Tonn (1858– 1944). Jeho 
kresby zpočátku 20. století jsou 
úchvatné. Hned mě napadlo, že 
by z nich byla báječná výstava 
v nově opraveném Suchardo-
vě domě. Pochopitelně se tak 
nestalo. Vše, co souviselo se 
spiritismem, bylo v nemilosti 
během II. světové války i po 
roce 1948. Je dobré připome-
nout, že Nová Paka byla sku-
tečným centrem spiritismu. 
Jeho „vůdce“ Karel Sezemský 
se narodil sice v roce 1860 v 
Maria Zell, ale v roce 1901 se 
z Prahy odstěhoval do Hraba-
čova u Jilemnice, v roce 1903 
ho pozval na přednášku do 
Nové Paky sochař Antonín 
Sucharda mladší. Krátce na 
to se Sezemský přestěhoval do 
Nové Paky. Chtěl působit u Šti-
kova „Na Duchárně“, ale v roce 
1904 se přestěhoval do Nové 
Paky (ulice Čelakovského 
čp.495). Vydával edici Spirit 
a časopis Posel záhrobní. Jistě 
měl veliký vliv na okolí. Pu-
blikoval,pořádal přednášky… 
V té době se začalo objevovat 
v širokém okolí mnoho autorů 
medijních kreseb. Kreslící 
media se stala zajímavým 
fenoménem. Většina tvůrců 
neměla výtvarné schopnosti, 
ale ve stavu „ovládnutí“ vy-
tvářeli kresbu jaksi samovolně. 
To byl případ i průvodčího Jana 
Tonna. Když jeho tvorbu vidí 

moderní umělci, většinou žas-
nou, ale nejenom oni. Medijní 
kresby byly oceněny i na tehdy 
módních výstavách krajinské-
ho typu (Hořice 1903, Dvůr 
Králové 1907, Nová Paka 
1910 atd.). Medijní kresby jsou 
precizně vypracované, většinou 
nacházíme témata z vesmíru, 
vzkazy z paralelních světů. Na 
kresbách se objevují pozoru-
hodní tvorové a rostliny, občas 
bytosti, zaniklé hrady, písmo 
atd. Na některých jsou názvy, 

ale i podpisy účastníků seance a 
doba vyhotovení kresby. Naše 
medijní kresby byly vystaveny 
například v Rakousku, Belgii, 
Švýcarsku, Francii, Japonsku a 
všude získaly velikou odezvu. 
Tvořily nejzajímavější část 
výstav typu Art brut – což je 
umění syrové, neškolené, kte-
ré vychází z niterných potřeb 
člověka tvořit. 
Sbírky se spiritickou tematikou 
rozšiřovalo naše muzeum po-
stupně formou darů a koupí. . 

Za někdy zvláštních situací 
jsme získávali kresby (někdy 
byly koupeny od nemajet-
ných lidí za nízké ceny), ale 
přibývaly nové sbírky jako 
pohlednice, knihy, časopisy 
a fotografie. Od roku 1990 
se na rozšíření našich sbírek 
podílel i bývalý pracovník 
muzea Mgr. Ivo Chocholáč, 
který se oblasti spiritismu také 
se zanícením věnoval. Sbírka 
i expozice našeho muzea je 
v Evropě skutečně unikátní. 

Jenom medijních kreseb dnes 
máme na 600, ale i stovky knih, 
časopisů a pohlednic. Pokud 
něco doma najdete, přijďte za 
námi. Rádi vás uvidíme.

Jen ještě douška nakonec. Ne-
jsme spiritisté, spiritismem ne-
žijeme. Bereme ho jako zvlášt-
nost našeho města z hlediska 
etnologického, historického a 
výtvarného. 

Miloslav Bařina 

Muzeum se obrací 
s prosbou 

na majitele betlémů.
Tak jako každým rokem, 
i letos uspořádá Městské 

muzeum Nová Paka 

výstavu betlémů,
 která se bude konat 
v Suchardově domě 

od 28. listopadu 
do 21. prosince 2008. 

Po mimořádně úspěšné 
výstavě předloni (Kostelní 
betlémy na Novopacku) a 

vloni (Betlémy současných 
tvůrců betlémů) chceme 
letos uspořádat výstavu 

„RODINNÉ BETLÉMY 
Z NOVOPACKA“.

Nedivte se, že se s touto 
výzvou objevujeme 

v polovině jara, ale čas 
opravdu prchá.

Byli bychom rádi, kdybyste 
nám svůj betlém mohli 

půjčit. Dáváme přednost 
betlémům, jejichž tvůrci 

jsou původem z Novopacka. 
Betlémy budou zasklené, 
bude o ně dobře postaráno 
a ještě před Vánocemi je 

budete mít doma. 
Pokud budete tak hodní 
a betlém nám zapůjčíte, 

zastavte se prosím v muzeu, 
napište a nebo zavolejte na 

čísla telefonu
 493 723 542, 737 289 731. 

Předem děkuje 
Miloslav Bařina 

Sbor dobrovolných 
hasičů Štikov pořádá 
k 105. výročí založení 

sboru 

okrskovou soutěž, 
která se koná dne 

17. 5. 2008 od 13.00 
hod. v prostorách zá-

vodního depa Štikovské 
rokle. 

Přijďte je povzbudit 
a pobavit se.
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PŘEDSTAVUJE SE VÁM PŘEDSTAVUJE SE VÁM 

Jirka Kosina, kterého mnoho z 
nás zná jako dlouholetého “au-
toklubáka” a motocyklového 
závodníka, oslaví letos sedm-
desátiny. Vloni na podzim byl 
vyhlášen nejlepším sportov-
cem Autoklubu v Nové Pace. 
On totiž i v sedmdesáti letech 
zůstal věrný svému oblíbenému 
sportu - motokrosu a získal 2. 
místo v přeboru veteránů Krá-
lovehradeckého kraje. Pro ty, 
kteří nevědí, je motokros terén-
ní závod motocyklů a kategorie 
veteránů jsou vypsány pro pány 
nad 40, 50 a 60 let. Motorky ale 
tihle páni používají současné, 
takže se nejedná o žádnou 
spanilou jízdu důchodců, ale 
opravdové závody na silných 
a rychlých strojích.

Jirko, je vůbec možné v těchto 
letech ještě provozovat takovýto, 
pro laika bláznivý sport?
No pravda je, že nás nejsou zá-
stupy, ale je nás ještě dost po-
dobně celoživotně postižených, 
takže si zazávodíme dobře.

A není to nebezpečné? Co na to 
vůbec říká rodina?
Všichni, co jezdí, jsou většinou 
celoživotní závodníci, takže už 
mají zkušenosti, a tempo je sa-
mozřejmě přiměřené našemu 
věku. Ale jako u každého spor-
tu samozřejmě nějaké riziko je. 
Ale to je vlastně všude, ne?
A rodina? Manželka už si za 
ta léta zvykla a asi trochu re-
zignovala, ale musím říct, že 
mě podporuje a jezdí pořád se 
mnou. Spíš mí kluci mi nadá-
vají, že nemám rozum. 

Synové Ti nefandí? Nejezdí s 
Tebou?
Ale to asi jo, nebo se aspoň 
vždycky ptají, jak bylo na zá-
vodech. Oba ostatně taky svého 
času závodili, ale teď mají ro-
diny a vlastní úspěšnou firmu, 
která se zabývá prodejem a ser-
visem motorek, takže jsem jim 
snad něco předal. Na závodění 
ale nemají čas. No a asi mají 
o mě strach. Momentálně mají 
pravděpodobně víc rozumu 
než já, takže o závodech (rad-
ši) moc nemluvíme. Ale s tím 
starším se teď trochu bavíme 
veteránskými motorkami.

A jak dlouho vlastně už závodíš 
a jaké úspěchy jsi měl?
Začal jsem v roce 1962, to mně 
bylo 24 let, a jezdil jsem 13 let 
nepřetržitě. Účastnil jsem se 
přeboru České republiky a 
přeboru Východočeského kra-
je. Tam jsem dosáhl 2. místa. 
60. a 70. léta byla zlatá doba 
českého motokrosu a tehdy 
slavné značky ČZ, takže byla 
velká konkurence a na každý 
závod přijela i stovka jezdců. 
Žili jsme tím vlastně celá 
rodina. 
Potom jsem skončil a věnoval 
se synům, nejdřív Jirkovi, kte-
rý jezdil přes 10 let, a potom 
mladšímu Lukášovi. No a když 
už mě nepotřebovali, zkusil 
jsem to zase ve veteránských 
kategoriích. Kluci skončili a 
mně to nějak vydrželo dál. 
Veterány jsem celkově vyhrál 
v roce 1998 a několikrát byl 
druhý a třetí.
A plánuješ ještě další sezóny?
Nedávno jsem absolvoval 
zdravotní prohlídku a pan 
doktor nebyl proti, tak ještě 
nějaký závod plánuju, ale jen 
pár. Jen tam, kde jezdím rád, 
třeba na slavné trati v Holicích 
a pak samozřejmě taky doma 
ve Štikovské rokli.

Tak to přeju hodně úspěchů a 
zdraví. A přijdeme fandit. 
Děkuju.

Zpracovala Š. Horáková

Jiří Kosina

Krajský 
přebor 
veteránů 
Dobřany v 
Orlických 
2007 - 
2.místo

Krajský přebor Nová Paka 1963 



20

OPTREX
Japonsko–německá fi rma se sídlem ve Vrchla-
bí, významný dodavatel pro automobilový prů-
mysl, zabývající se výrobou displejů a modulů 
na bázi kapalných krystalů, hledá nové spolu-
pracovníky pro rozšíření výroby na pozici:

mechanik optoelektronické výroby

MecNabízíme:

- stabilní zázemí silné zahraniční společnos-
ti

- práci v čistém a zajímavém provozu
- perspektivu profesního růstu
- dobré platové podmínky
- další zaměstnanecké výhody
- pro vybrané oblasti poskytujeme příspě-

vek na dopravu nebo svozy zaměstnanců

 Požadujeme:

- minimálně výuční list
- dobrý zdravotní stav
- manuální zručnost
- práce je vhodná zejména pro ženy

 Nástup možný ihned.
V případě zájmu kontaktujte personální úsek 
společnosti OPTREX Czech a. s. 
 t.č. 499/408 371
  499/408 193

Nabízíme pravidelný i jednorázový úklid 
- čistění koberců a skvrn 13,- Kč/m2 včetně polstr. nábytku 
- parní mytí veškerých obkladů, podlah a oken 
- kompletní úklid bytů, chalup
- kompletní čištění interiérů vozů 700,-Kč 

Objednávky a dotazy na tel: 777 084 156, 608 921 780
Firma Rotex - Úklidové služby, Kostelní 538, L. Bělohrad 

V týdnu od 5. do 13. dubna 
2008 se v saské metropoli 
Lipsku konal automobilový 
veletrh AMI a studenti Inte-
grované střední školy v Nové 
Pace byli při tom. 
V rámci výuky německého 
jazyka se studenti druhých 
až čtvrtých ročníků zúčastnili 
dvoudenního poznávacího 
zájezdu do Lipska. První 
zastávkou na jejich výletu 
bylo město ležící na Labi 
– Drážďany. Zde se studenti 
prošli po Brühlských terasách, 
prohlédli si Albertinum (Muze-

um výtvarného umění), Semp-
eroper (Saskou státní operu) a 
Zwinger se svojí světoznámou 
zvonkohrou. Při zpáteční cestě 
k autobusu prošli kolem Kníže-
cího průvodu, který znázorňuje 
saský šlechtický rod Wettinů. 
Jde o 102 metry dlouhý ná-
stěnný obraz složený z asi 25 
tisíc porcelánových kachlíků z 
míšenského porcelánu, největ-
ší svého druhu na světě. Dále 

neopomněli návštěvu drážďan-
ské dominanty – Frauenkirche, 
protestantského barokního kos-
tela, který byl během bombar-
dování na konci druhé světové 
války zničen a po třináctileté 
rekonstrukci veřejnosti znovu 
zpřístupněn v roce 2005.
Po této krátké, ale jistě zají-
mavé zastávce v Drážďanech 
pokračovala cesta do Lipska. 
První zastávkou ve veletržním 
městě byl Památník Bitvy ná-
rodů – Völkerschlachtdenkmal, 
který je symbolem města a kte-
rý byl odhalen 18. října 1913 po 

15 letech stavby. Další kroky 
našich studentů vedly do cent-
ra města, kde jsme si společně 
prohlédli nejznámější památky 
Lipska, např. Starou radnici, v 
jejíchž prostorách se dnes 
nachází Městské historické 
muzeum, dále pak kostel sv. 
Tomáše, budovu lipské opery 
a samozřejmě také restauraci 
Auerbachs Keller, kterou pro-
slavil jednou scénou ve svém 

Faustovi Johann Wolfgang 
Goethe.
Druhý den nás čekal hlavní 
bod naší návštěvy Lipska 
– automobilový veletrh, kte-
rý se zde koná každý rok. V 
prostorách nového veletržního 
paláce mohli studenti obdivo-
vat nesčetné množství vozů 
všech světových značek, měli 
možnost většinu vozů také 
vyzkoušet a důkladně si pro-
hlédnout. U velké části vysta-
vovatelů byl připraven pro ná-
vštěvníky doprovodný program 

Automobilový veletrh AMI Lipsko
v podobě různých soutěží. Bez 
všimnutí nezůstala také velice 
pěkná módní přehlídka, která 
byla součástí doprovodného 
programu u značky Škoda. 
Velikým lákadlem pro návštěv-
níky byla možnost zkušebních 
jízd, při kterých měli možnost 
vyzkoušet nejen nové vozy, ale 
také své řidičské dovednosti.
Pevně věřím, že se našim stu-
dentům pobyt v Lipsku líbil a 
že si z něho odnesli příjemné 
zážitky a vzpomínky. 

Mgr. K. Jarošová, ISŠ Nová Paka
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Ve čtvrtek 10. dubna 2008 
přivítali žáci, studenti a peda-
gogové SŠGS Nová Paka vzác-
nou návštěvu – devítičlennou 
výpravu peruánských studentů. 
Přijeli na pozvání zdejší učitel-
ky Mgr. Daniely Vítové.
A proč vážili Peruánci tak 
dalekou cestu přes půl země-
koule zrovna do naší školy? 
SŠGS totiž již třetím rokem 
finančně podporuje peruán-
skou jednotřídní školičku ve 
vesničce Aňubambě, v oblasti 
Aucebaurba. Ta leží asi 100 
km od Cuzca, starověkého 
střediska jedné z nejstarších a 
nejvyspělejších předkolumbov-
ských civilizací Jižní Ameriky 
– říše Inků.
Potomci těchto indiánů dnes 
žijí v nesrovnatelně těžších a 
chudších podmínkách než ži-
jeme my a provozování takové 
miniškoličky je pro místní oby-
vatelstvo přímo požehnáním. 
Ve vysokohorském prostředí 
And je život krutý – většinu 
roku je tu zima, pracovní pří-
ležitosti tu jsou mizivé, lidé se 
živí především zemědělstvím 
(hlavní plodinou jsou brambo-
ry) a pastevectvím (chov ovcí 
a lam na vlnu). V mnohých 
vískách nejsou školy a děti, 
pokud zrovna tvrdě nepracují 
na polích či pastvinách, do-
chází do školy i několik hodin 
do vzdálených měst. Základní 
školní docházka je v Peru sice 
povinná, ale někdy ji místní 
podmínky prostě neumožňují. 
Oficiálně je povinná docházka 
zdarma, ovšem je potřeba za-
platit zápisné, školní uniformu 
a dres, sešity, psací potřeby atd. 
A to je většinou při mizerných 
příjmech rodiny (z prodeje 
vlny, zemědělských plodin a 
ručních textilií) velký problém. 
Peruánské děti tedy potřebují 
nemalé finanční prostředky, 
aby mohly získat alespoň 
minimální vzdělání. Rodiče 
věří, že když budou jejich děti 
chodit do školy, mají naději na 
lepší život. Naučí se číst, psát, 
počítat a získají znalosti, které 
jim umožní lépe se pohybovat v 
soudobé peruánské společnos-
ti. K tomu by měla napomoci 
především výuka španělštiny 
(úřední jazyk v Peru), pro-
tože domorodá kečuánština 
peruánské indiány dostává do 
izolace.
Učňové, studenti a peda-

gogové SŠGS v Nové Pace 
chápou obtížnou dostupnost 
vzdělávání pro peruánské děti 
Inků a snaží se alespoň trochu 
pomoci. Na počátku roku 2006 
se naše škola rozhodla připojit 
k několika dalším školám, které 
pomáhají školákům v zaosta-
lých státech tzv. třetího světa. 
U nás volba padla na oblast 
v Latinské Americe. Dostaly 
se k nám totiž informace o 
Nadačním fondu Inka, který 

založila PhDr. Olga Vilímko-
vá, učitelka VŠ ekonomické 
v Praze, která po několik let v 
peruánských horách pobývala 
a zdejší indiánské děti učila. 
Záměrem fondu je podporovat 
talentované indiánské děti v 
Peru ve vzdělání, napomáhat 
vzdělávacím aktivitám, přispí-
vajícím k rozvoji peruánského 
venkova, podporovat indián-
skou identitu v uchování tradic, 
kultury a náboženství.
Projekty NF Inka podporují i 
významné osobnosti naší kul-
tury jako Miss ČR za rok 1999 
Helena Houdová či populární 
herečka Eva Holubová. A prá-
vě s přispěním Evy Holubové 
mohlo 9 Peruánců navštívit ČR 
a naši školu a dokonce přijmout 
pozvání od bývalého preziden-
ta ČR Václava Havla.
Setkání Peruánců s našimi učni 
a studenty proběhlo ve velmi 
přátelské atmosféře. Po počá-
tečním vzájemném okukování 
a mírných rozpacích se naši 
žáci začali hostů vyptávat na 
nejrůznější podrobnosti z jejich 
všedního života – zajímalo je, 
čím se živí, kolik členů má 
průměrná rodina, jaké jsou 
v rodině zvyklosti ohledně 
sňatků, jak je to se žvýkáním 
koky, výrobou tradičních odě-
vů, požíváním alkoholu apod. 
Beseda trvala téměř tři hodiny a 
naši žáci získali mnoho nových 
poznatků ze života indiánů.

Na závěr byli Peruánci obda-
rováni výrobky našich učňů 
– dívky 1. ročníku oboru Krejčí 
pod vedením učitelky OV Da-
niely Hanákové ušily panenky 
a polštářky, truhláři zhotovili 
dřevěné skládací krokodýly. 
Novopacká květinka Pascal 
věnovala prostřednictvím naší 
školy penály, tužky, bloky a 
bonbony. Ze všech dárečků 
měli naši hosté opravdu vel-
kou radost. Na úplný závěr si 
ještě s našimi žáky zahráli v 
tělocvičně školy fotbálek a poté 
navštívili dílny OV SŠGS.
Věřme, že Peruánci naši školu 
nenavštívili naposledy, že bu-
deme mít další a další možnosti 
setkání. Všichni v SŠGS dou-
fáme, že se nám daří zlepšovat 
možnosti vzdělávání peruán-
ských dětí, především pro-
střednictvím finanční podpory 
jejich školičky v Aňubambě, 
pro kterou se nám v průběhu 
tří let podařilo v rámci dobro-
volných příspěvků našich žáků, 
studentů, pedagogů a provoz-
ních pracovníků nashromáždit 
peníze ve výši cca 30 000 Kč.

Mgr. Monika Mičáková

SŠGS podporuje indiánské děti v Peru

Nová Paka přivítala 
studenty z Německa
Ve školním roce 2007/08 získa-
la Střední škola gastronomie a 
služeb Nová Paka od Národní 
agentury pro evropské vzdělá-
vací programy další grant pro 
bilaterální projekt v programu 
Comenius. Tentokrát je projekt 
orientován do oblasti gastro-
nomie a jeho účastníky se stali 
studenti oboru Hotelnictví a 
turismus, kteří ve dnech 28.3. 
- 8.4.2008 přivítali v Nové 
Pace své kamarády z německé 
školy GTB – GmbH – Leipzig, 
což v jednoduchém překladu 
znamená střední odbornou 
školu zaměřenou na praktic-
kou přípravu žáků v oborech 
vzdělání s výučním listem. Do 
projektu se zapojilo celkem 24 
děvčat a chlapců z obou škol s 
příslušnými  pedagogy. 
Náplní projektu se nyní staly 
vzájemné 12 denní výměnné 
pobyty účastníků. V rámci 
těchto pobytů si při společ-
ných činnostech obě strany 
zdokonalovaly komunikativní 
dovednosti v němčině, an-
gličtině, ale, což bylo velmi 

sympatické, německá strana 
i v češtině, vyměňovaly si vě-
domosti  a zkušenosti a pocho-
pitelně navázaly i neformální 
přátelství. Základní náplní 
pobytu zde  v Nové Pace se 
staly odborné kurzy, barman-
ský kurz se zkušeným lektorem 
Martinem Smolným a kurz 
vyřezávání ovoce a zeleniny, 
který vedl neméně úspěšný Lu-
děk Procházka. Pod taktovkou 
těchto odborníků si účastníci 
projektu osvojili základní do-
vednosti, které budou určitě 
dále rozvíjet. Certifikát, který 
všichni získali z rukou starosty 
města Mgr. J. Cogana a ředi-
tele SŠGS Mgr. M. Pospíšila, 
jim jistě pomůže při dalším pro-
fesním rozvoji i při získávání 
zaměstnání. Němečtí studenti 
byli oběma kurzy nadšeni a i 
přes dílčí potíže spojené někde 
s menší řemeslnou zručností a 
estetickým cítěním si každý na 
konci oba kurzy pochvaloval. 
Závěrečná výstava vyřezaného 
ovoce a zeleniny proto sklidila 
zasloužený úspěch. S tímto 
zaměřením také účastníci pro-
jektu zpracovali za pomoci PC  
odborný anglicko-německo-
-český gastronomický slovník. 
V dalším programu společně 
čeští a němečtí studenti pro-
jektu navštívili Prahu, sklář-
ské muzeum v  Harrachově, 
prohlédli si zajímavosti Nové 
Paky – Klenotnici, klášter, 
Suchardův dům. Pro všech-
ny byl připraven i sportovní 
program, turnaj  v kuželkách, 
chybět nemohla ani veleúspěš-
ná diskotéka.
Na podzim čeká naše studenty 
stejný pobyt v Lipsku, při kte-
rém si obě strany vymění zku-
šenosti z regionálních kuchyní 
Podkrkonoší a Saska.  
Pro obě strany to byla jistě za-
jímavá akce, studenti navázali 
nová přátelství a především zís-
kali nové zkušenosti. Jednou z 
nejcennějších je jistě poznání 
o nutnosti zdokonalování se ve 
znalosti cizích jazyků. Česká 
strana si pak v neposlední 
řadě z první části setkání od-
nesla velmi cenný poznatek 
– svými znalostmi, odbornými 
dovednostmi i praktickými vý-
sledky své práce plně obstála 
v mezinárodní konkurenci a 
přesvědčila se, že jejich pří-
prava na budoucí povolání 
více než obstojí v podmínkách 
Evropské unie.

P.J.
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V pátek 14.3.2008 zaduněly 
aulou Gymnázia a SOŠ pe-
dagogické decibely. Konal se 
zde totiž benefiční koncert me-
talové skupiny SAMHAIN ve 
prospěch občanského sdružení 
MÍSTO, pečujícího o opuště-
ná a zatoulaná zvířata. Koncert 
byl součástí projektu Pomozte 
psím andělům, který je reali-
zován v rámci programu Malé 
granty, pořádaného školou a 
o.s. AISIS za finanční pod-
pory T-Mobile ČR. Občanské 
sdružení MÍSTO zatím nemá 
vlastní útulek a jeho členové 
pečují o psy a kočky ve svých 
domácnostech. Duší celého 
projektu je studentka třídy 
1.G Aneta Prokůpková, která 
kolem sebe soustředila tým 
složený ze svých spolužáků, 
který se o.s. MÍSTO snaží jeho 
nelehkou situaci ulehčit. Tým 
pracuje velmi aktivně a zahájil 
svou činnost už v lednu, dávno 
před přidělením dotace z Fondu 
T-Mobile. Projekt získal i za-
slouženou mediální pozornost 
(Jičínský deník, Nové noviny, 
Český rozhlas Hradec Králové, 
ve středu 12.3.2008 o něm psal 
i deník Právo) a naši studenti 
tak skvěle reprezentují nejen 
svou školu, ale i město a celý 
region.
Čtyři z pejsků, kterým o.s. 
MÍSTO pomáhá, jsme mohli 
vidět i na naší benefiční akci. 
Aneta seznámila přítomné s 
jejich osudy, které jsou někdy 
neuvěřitelné, a nad týráním, 
kterému byli tito psi vystave-

ni, zůstává rozum stát. Dá se s 
úspěchem pochybovat o tom, 
že jedinec druhu Homo, který 
je schopen věšet psa za obojek 
na kliku od dveří nebo oken, 

Studenti pomohli psím andělům

Autorka projektu Aneta Prokůpková s psím andělem Klárkou. 
Foto: Lenka Šulcová

si zaslouží přívlastek sapiens.
Pak už moderátor Ondra Ma-
cháček pozval na pódium sku-
pinu SAMHAIN, při jejímž 
vystoupení zejména ve druhé 

verzi programu (ten se dvakrát 
opakoval) vytvořili přítomní 
báječnou neopakovatelnou 
atmosféru, zejména zásluhou 
“pořadatelské” třídy 1.G a 
také třídy 2.G, která mohutně 
povzbuzovala svého spolužáka, 
klávesistu Jirku Vrbu.
 Při benefiční akci bylo mezi 
studenty vybráno ve prospěch 
o.s. MÍSTO téměř 8 000 Kč, 
které jistě budou pro činnost 
tohoto sdružení nezanedbatel-
ným přínosem. Ještě cennější 
je však to, že akce upozornila 
na situace, v jakých se zvířata 
mohou ocitnout, a přesvědčila 
všechny přítomné o tom, že psí 
andělé si naši pomoc opravdu 
zaslouží.

 Josef Křeček 

Jarní koncert 
pěveckých 

sborů

Koná se v aule 
Gymnázia 

6. května 2008 
v 18 hodin

Pořádá dívčí 
pěvecký sbor 

AMABILE
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VÝVOZ JÍMEK, SEPTIKŮ
IFA W50 obsah 4,8m³ TATRA 148 obsah 10 m3

ČIŠTĚNÍ, FRÉZOVÁNÍ 
ODPADNÍHO 
POTRUBÍ
ROTHENBERGER - 
čistička potrubí R600
Kontakt:  J. Křížek, 
Nová Paka 1487 tel.: 603 715 355, 608 870 327

Jarní recitační soutěž
Vidět jaro je někdy těžké, když všude leží sníh, teploměr ráno 
ukazuje pod nulu a fičí mrazivý severák. V aule ZŠ Komenské-
ho ve čtvrtek 27. 3. 2008 ve 13 hod. se vše obrátilo k lepšímu. 
Zaplnily ji děti z prvního stupně svým veselým štěbetáním a 
radostným očekáváním. Přihlásily se do Jarní recitační soutěže, 
aby společně přivolaly jaro. Třicítku soutěžících přišli povzbu-
dit jejich spolužáci, třídní učitelky, rodiče i prarodiče, kteří jsou 
každoročně srdečně zváni. Přítomné uvítala paní učitelka Dana 
Rejmontová, která celou soutěž profesionálně moderovala. Prá-
vě ona stála před čtyřmi lety u zrodu této Jarní recitační soutěže 
na naší škole, do které se děti velmi rády zapojují, a je tedy ob-
tížné vybrat ze třídy pouze tři zástupce. Soutěžící povzbuzovala 
milým úsměvem a laskavým slovem. Nešetřila slovy chvály nad 
výkony soutěžících. Zaslouží si proto jarní kytičku uvitou z dě-
kovných kvítků. Porota ve složení Karla Fišarová, Jana Komár-
ková, Jana Lánská měla nezáviděníhodnou úlohu. Výběr básní 
byl velmi různorodý, ale ze všech vyzařovala radost, veselost, 
hravost a těšení se na příchod opravdového sluníčkového jara. 
Porota rozdělila soutěžící do tří kategorií: 1. třídy, 2. a 3. třídy, 4. 
a 5. třídy. Poprvé byli do soutěže přihlášeni i žáci se speciálními 
vzdělávacími potřebami ze II. Z. Při závěrečném vyhodnocení 
byli všichni soutěžící obdarováni sladkou cenou a první tři v 
každé kategorii obdrželi upomínkový diplom. Porota obzvláště 
ocenila výkon Lukáše Stráníka ze II.Z – 4. ročníku, který si přes 
svůj sluchový handicap vedl znamenitě. 
Vyhodnocení:
1. třídy
1. Tereza Fléglová 1. A
2. Karolína Nováková 1. A
3. Monika Klazarová 1. B
2. a 3. třídy
1. Lucie Bajerová 3. B
2. Tereza Alvaradová 2. A
3. Eva Fejfarová 3. A
4. a 5. třídy
1. Marie Geislerová 4. A
2. Lukáš Stráník  II. Z – 4. ročník
3. Jaroslav Horák  4. B
     Mgr. Jiřina Maglenová

Noc s Andersenem
Zda-li pak víte, co se děje v knihovnách v noci? Kdo tam straší, 
štrachá, dupe, špitá a hihňá se? Permoníci, skřítci či ďáblíkové? 
Ale kdepak. Jste na velkém omylu. To jen 20 malých třeťáků 
podniklo dobrodružný noční výlet za pohádkovými postavami, 
za stezkou odvahy a hlavně za skvělým zážitkem .
Sbalit spacáky, batůžky, kartáčky na zuby a již jen vyrazit směr 
knihovna! Děti se shromáždily před dveřmi knihovny již před 
18 hodinou. Po důkladném zaklepání nás „pavouček“ a „kniho-
molka“ vpustili dovnitř. Provázelo nás velké loučení i poslední 
maminčiny pusinky. Zásoby dobrot jsme pečlivě uložili do ku-
chyňky a dobrodružství mohlo začít!
Prvním úkolem pro děti bylo vyplnění „těžkého“ pohádkového 
testu a vybarvení jmenovky budoucího nocležníka. Loutková po-
hádka O Radovanovi v podání bělohradských ochotníků otevřela 
bránu kouzelnému večeru. Po zasloužených ovacích dospělým 
hercům se divadelních rolí ujali herečtí elévové. Měli za úkol 
k přečtené pohádce vymyslet ve skupinkách konec a vyrobit si 
vlastní masku. Výroba masek nebyla vůbec jednoduchou zále-
žitostí. S pomocí zkušenějších se práce podařila na jedničku. A 
hraní scének konce pohádky byla již jen třešinka na dortu.Jedna 
skupinka použila lsti na osvobození princezny, druhá sílu a třetí 
plnění těžkých úkolů pro čaroděje. Všechny měly však jedno 
společné. Pohádka měla šťastný konec. Dobro zvítězilo! A že 
máme po práci hlad? Nevadí. Maminky napekly, nazdobily a 
připravily samé dobroty.
 Již na obloze vykukují první hvězdy, již se do oken vkrádá tma. 
Je čas nočního strašení a rejdění! Rozsvěcíme lampiony a jdeme 
za bludným světýlkem! Kam nás asi povede? Nebudeme se bát? 
Trošku strachu nikdy neškodí, a proto vzhůru do tmy! Stezku 
odvahy jsme zvládli. Trochu jekotu, trochu slziček, trochu hrdin-
ského smíchu a jdeme zpátky do tepla a světla knihovny.
 Již půlnoční nastal čas - a tak tedy umýt zoubky a do hajan. Bez 
pohádky to samozřejmě nepůjde. Kolik smíchu, šepotu, vrtění a 
štěbetání se najednou ze spacáků ozývá. No, bude to dlouhá noc. 
Už je ráno, už je den - honem, lenoši - ze spacáků ven! Umýt, 
napít, najíst se a pak honem na taneční parket. Prosím, zadejte 
se! Nejlepší tanečníky ohodnotila a obdarovala bdělá tříčlenná 
porota.
Všechno má svůj začátek i konec. Ten náš se přiblížil mílovými 
kroky. Všichni hrdinové pohádkové noci byli po zásluze odměně-
ni časopisem, obrázky a hlavně památečním listem. Před dveřmi 
knihovny již netrpělivě přešlapovali rodiče, a proto nám nezbylo 
nic jiného než děti vypustit do jejich náruče. 
 Nebudu jistě mluvit jen za sebe, když řeknu: „Milé paní knihovni-
ce - DÍKY! Díky za váš čas, za milé přijetí, za bezvadnou přípravu 
takovéto náročné akce a díky, že zrovna my - žáci 3.B - jsme měli 
tu možnost s vámi POBEJT.“  Mgr. Dana Rejmontová 

Základní škola Nová Paka, Husitská 1695 
přijme

Š K O L N Í K A
na plný úvazek

s nástupem nejpozději od 1.8. 2008
Požadujeme:  trestní bezúhonnost
 maximální pracovní úsilí
 manuální zručnost
 vyučení v řemeslném oboru
 slušné vystupování
Nabízíme:  služební byt 4+1 
  s centrálním vytápěním

platové zařazení dle platných předpisů
Přihlášky zasílejte společně se strukturovaným 

životopisem do 31. 5. 2008 na výše uvedenou adre-
su, nebo e-mailem: info@skolahusitska.cz
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ASP.NET 
aneb seminář pro 

zájemce ICT
J. Görner, student tercie 
z novopackého Gymnázia, 
stál za zřízením a zajištěním 
semináře konaného u nás 
na škole na počátku dubna 
(přesněji 7. až 9. dubna) 
vždy odpoledne v rámci 
programu Malé Granty 2. 
za podpory T-Mobile a. s. 
a o. s. Aisis Kladno. 
Seminář ASP.NET vedl 
velmi příjemný a zkušený 
Štěpán Bechyňský z pražské 
pobočky Microsoftu. Během 
třídenního semináře byla na-
stíněna problematika tvorby 
webové stránky za pomocí 
MICROSOFT VISUAL 
STUDIO EXPRESS EDI-
TION 2008, která zaujala 
nejednoho posluchače. 
Akce byla velmi povedená 
a měla náležitý ohlas od 
posluchačů. Počet zúčastně-
ných se průměrně vyšplhal 
k 23, což na první pohled 
nevypadá mnoho, ale na 
takovéto specifické téma a 
místní zeměpisné podmínky 
je to dobré číslo.

Mgr. Michal Malý

Třináctý ročník pěvecké soutě-
že Novopacký slavíček přivítal 
třetí dubnovou středu v packém 
Gymnáziu více než 200 účinku-
jících. Jak získávala tato soutěž 
postupem času svoji popularitu, 
je vidět i na zúčastněných, kteří 
přišli a přijeli nejen z blízkého 
regionu, ale i z polského Bo-
guszova, z Pardubic, Hradce 
Králové, Litomyšle a z dalších 
vzdálenějších míst.
Slavnostní den zahájil ředitel 
školy Mgr. Pavel Matějovský 
ve zcela zaplněné aule školy, 
kde nechyběli ani náměstek 
krajského hejtmana Petr Kuřík 
a novopacký starosta Mgr. Jo-
sef Cogan. Významným hos-
tem byl i Václav Brádle, který 
1. září 1975 založil spolu Paed-
Dr. Boženou Stopkovou – Šťo-
víčkovou dívčí sbor gymnázia 
Amabile. Do gymnázia zavítal 
i známý sbormistr Milan Uhe-
rek. Ten svoji píseň složenou 
pro Novopackého slavíčka, 
zazpívanou dívčím sborem 
Amabile za řízení sbormis-
tryně Mgr. Aleny Matějovské, 

důležité úkoly související se 
zdarem průběhu soutěže, ale 
mimo vědomostí získaných 
při vyučování získávají tak 
důležitou životní praxi. 
Soutěž zahrnuje kategorie só-
lového zpěvu, ale i seskupení 
duo, trio a kvarteto a volné se-
skupení. Mezi účastníky byli 
děti z mateřských, základních 
i středních škol, ale i dospělí. 
Každý účinkující zazpíval jed-
nu lidovou a jednu umělou pí-
seň a okamžitě obdržel diplom 
navržený profesorkou Šárkou 
Horákovou a novopackého 
slavíčka.
Nejpočetněji, devětačtyřiceti 
soutěžícími, byla zastoupena 
kategorie sólového zpěvu 3. 
- 5. třídy, těch nejmenších 
zpěváčků z mateřských škol 
se představilo třicet.
Absolutním vítězem se stal Pa-
trik Pekárek ze ZŠ Studenec, 
který soutěžil v kategorii 1. 
- 2. třída.

Další výsledky v příštím čísle 
Achátu.
 Míla Pour

Přes dvě stě slavíčků zapělo v gymnáziu

sám doprovázel na klavír. 
Organizačně velmi náročnou 
pěveckou soutěž zvládli orga-
nizátoři tradičně na jedničku.
Čtyři tříčlenné poroty pro 

jednotlivé kategorie hodnoti-
ly zpěváky v aule a v dalších 
učebnách. Obdivuhodné bylo 
začlenění studentů do organi-
zace, kteří tak nejen vykonávali 
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VĚDOMOSTNÍ SOUTĚŽVĚDOMOSTNÍ SOUTĚŽ

Co víš o Nové Pace a okolí?
Zde naleznete otázky třetího kola soutěže. Všechny ostatní informace byly zveřejněny v minulém čísle Achátu a na interne-
tových stránkách www.covisonp.ic.cz .

Nestihli jste první dvě soutěžní kola? Nevadí, vše ještě můžete 
dohnat a dostat se do červnového finále! Soutěžní otázky to-
hoto kola jsou dotovány dvojnásobným počtem bodů! Navíc z 
“nepostupujících” soutěžících vylosujeme jednoho šťastlivce v 
kategorii do 18 let a jednoho v kategorii nad 18 let, kteří se budou 
moci červnového finále zúčastnit na “divokou kartu”. Stačí málo 
– zodpovědět třeba jen jednu jedinou otázku naší soutěže. Výherci 
soutěže obdrží hodnotné ceny.

Zde naleznete otázky třetího kola soutěže. Spolu s odpověďmi 
zašlete prosím vaši adresu nebo e-mail, abychom vás mohli kon-
taktovat pro případnou účast ve finále. Všechny ostatní informace 
najdete na internetových stránkách www.covisonp.ic.cz .

3. kolo soutěže – něco navíc
Otázky za 4 body:
1. Jaká je silniční vzdálenost Nová Paka – Jičín? Tolerance +/- 1 

km.
2. Ve kterém sportu se každoročně v Nové Pace pořádá mistrov-

ství Evropy?
3. Jak se jmenují 2 základní školy v Nové Pace?
4. Uveďte název přírodního parku nacházejícího se v blízkosti 

Nové Paky.
5. Spěšné vlaky staví ve stanici Nová Paka, nebo Nová Paka 

město?

Otázky za 6 bodů:
1. Jaké číslo má železniční trať z Nové Paky do Lázní Bělohrad 

a dále do Chlumce nad Cidlinou ?
2. Jak se jmenuje pěvecká soutěž, která každoročně probíhá na 

novopackém gymnáziu a pedagogické škole? Letos se konala 
16. dubna.

3. Jaké druhy piv se vaří v novopackém pivovaru? (uveďte alespoň 
5 druhů)

4. Jak se jmenoval novopacký spisovatel, po němž je pojmeno-
vána jedna ulice?

5. Kolik vlakových zastávek (včetně nádraží) je v Nové Pace?

Otázky za 8 bodů:
1. Kolikáté výročí svého vzniku oslaví v roce 2010 gymnázium 

v Nové Pace?
2. V názvu jedné novopacké ulice je určené datum (den a měsíc). 

Jak se ulice jmenuje?
3. Které známe pražské divadlo hostuje v Nové Pace pravidelně 

vždy v prvních dnech roku?
4. Čím se proslavil Antonín Vitvar?
5. Kdo byl a jakou hodnost měl Otakar Hrubý?

Otázky za 10 bodů:
1. Jaký údaj je na kilometrovníku v železniční zastávce Nová 

Paka město?
2. Je obec Bradlecká Lhota v Královéhradeckém nebo v Liberec-

kém kraji ?
3. Na který hudební nástroj hrál Josef Muzika?
4. Kde stával novopacký pivovar v první polovině 13. století ?
5. Kdo byl František Matěj Hilmar a čím se proslavil ?

Mimořádné bonusové otázky za 15 bodů:
1. Které z takzvaných královských věnných měst má s Novou 

Pakou přímé (tj. bez přestupu) vlakové spojení?

2. Vysvětlete pravděpodobný původ názvu Paka.
3. Který slavný český spisovatel se narodil roku 1859 v Lázních 

Bělohradě?

Odpovědi na otázky zasílejte na email covisonp@centrum.cz 
nebo na adresu Vojtěch Tázlar, F. M. Hilmara 1751, Nová Paka 
509 01. Uzávěrka kola je 31. května 2008.
Nejpozději 5.6. vám dáme na vaši adresu vědět, zda postupujete 
do finále, a sdělíme vám místo a čas konání finále. Do finále po-
stupuje 10 nejúspěšnějších soutěžících v každé kategorii a navíc 
dva soutěžící s “divokou kartou”.
Spolu s řešením nám prosím sdělte, zda by pro vás byl v případě 
postupu přijatelný termín finále úterý 10.6.2008 od 16:00 na 
Gymnáziu a SOŠPg v Nové Pace. Pokud ne, navrhněte prosím 
jiný termín.
Tento projekt je spolufinancován z programu Malé granty, pořá-
daného o.s. AISIS Kladno a Gymnáziem a SOŠ pedagogickou v 
Nové Pace za finanční podpory T-Mobile Czech Republic, a.s.

Těšíme se na vaše odpovědi. Za realizační tým 
Vojtěch Tázlar

Základní umělecká škola Nová Paka, Masarykovo nám. 

1Přijímací 
talentové 
zkoušky

pro hudební, taneční a výtvarný obor ZUŠ
pro všechny děti, které mají chuť, zájem a vlohy (přítom-

nost rodičů nutná!)

2. - 20. 6. 2008 od 14.00 do 16.00 hodin
informace v kanceláři školy každý den 8:00 – 15:00

tel. 493 722 546

Hudební obor (od 5 let)
hra na kytaru, housle, violu, klavír, el. klávesové nástroje 

(keyboard),
 zpěv, zobcovou flétnu, příčnou flétnu, klarinet, trubku, 

saxofon, akordeon, 
bicí nástroje (od 10 let), elektrickou kytaru a baskytaru 

(od 14 let).

Taneční obor (od 5 let)
klasický, scénický, moderní a lidový tanec

taneční průprava a praxe

Výtvarný obor (od 6 let)
kresba, malba, grafika, modelování, keramika,
 užitá tvorba a dekorativní činnosti, batikování, 

malba na sklo, 
hedvábí, práce s přírodními materiály a drátování,...

Mgr. Dagmar Kuchařová, ředitelka ZUŠ
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Narodil se v Nové Pace 31. 
května 1933 v domě č. p. 45 
(bývalá cukrárna RUPA, dnes 
cukrárna Colombina). Dříve 
narození pamatují holičský 
krámek jeho otce na novo-
packém náměstí v místě, kde 
bývala restaurace pana Honsy 
– Beseda, a později městské 
muzeum.
Po maturitě na novopackém 
gymnáziu v roce 1951 a ná-
sledné nucené roční praxi v 
chemické továrně v Rudníku 
byl na doporučení vedení to-
várny přijat na geologicko – ge-
ografickou fakultu Univerzity 
Karlovy v Praze na Albertově. 
Po jejím absolvování v roce 
1956 nastoupil jako geolog v 
n. p. Rudný průzkum v Praze. 
Jeho pracovní specializací se 
stal průzkum keramických 
a sklářských písků. Stal se 
uznávaným odborníkem a pu-
blikoval řadu odborných prací. 
Z podkrkonošské oblasti např. 
Kvalitativní charakteristika 
cenomanských pískovců ho-
řického hřbetu, Křídové pís-
kovce severovýchodních Čech 
– základní surovinový zdroj 
českého sklářství, ve sborníku 

geologických věd. Jako expert 
byl v r. 1975 vyslán do Mon-
golska na průzkum tamějších 
nalezišť písku. Řadu let praco-
val potom v n. p. Geoindustria 
v Dubí u Teplic.
Vždy se rád vracel do rodného 
Podkrkonoší. Se svým švagrem 
RNDr. Jaroslavem Středou byl 
autorem práce Sedimenty lib-
štátského souvrství – potenci-
onální cihlářská surovina. Měl 
jsem možnost podívat se s ním 
na některé lokality v Krkono-
ších (stať Ložiska mramorů v 
Krkonošském krystaliniku). 
Jezdíval svým trabantíkem a 
spolu jsme také jeli přes Jičín 
den poté, kdy tam polští vojáci 
v r. 1968 zastřelili dva jičínské 
občany. Prostřílenou telefonní 
budku jsme tam stihli ještě 
vyfotografovat.

RNDr. Jaroslav Bareš

Poslední léta trávil Jiří v Nové 
Pace již vážně nemocen. 
Připravil k publikování v re-
gionálním tisku své poznatky 
o geologických a mineralo-
gických pozoruhodnostech 
zdejšího regionu. Z různých 
důvodů tento záměr již nebyl 

realizován. RNDr. 
Jiří Procházka zemřel 
20. dubna 2004 a je 
pochován v rodinné 
hrobce na místním 
hřbitově.
P.S. Vzpomínka na 
J. Procházku byla 
otištěna v Achátu č. 5 
ročník 2004, kde bylo 
vzpomenuto i jeho 
sportovních aktivit v 
basketbalovém oddí-
lu v Nové Pace.

K nedožitým pětasedmdesátinám RNDr. Jiřího Procházky

Novopacké veduty
2. ročník plenéru profesionálních a neprofesionálních 

malířů z Čech a z Polska
30. 4. – 4. 5. 2008

Plenér bude zakončen výstavou prací ve vestibulu bu-
dovy Domova mládeže Gymnázia a SOŠPg 

v Nové Pace v neděli 4. 5. 2008 od 12 do 15 hod.

Jste srdečně zváni
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Třiačtyřicet delegátů odboru 
všestrannosti a dalších čtyř 
oddílů novopacké Tělocvičné 
jednoty Sokol se sešlo se svý-
mi hosty na valné hromadě, 
aby zhodnotili svoji činnost 
v uplynulém období a poradili 
se, jak řešit úkoly čekající je v 
tomto roce. Mezi hosty nechy-
běl ani místostarosta města, 
rovněž člen Sokola, Rudolf 
Cogan a zástupkyně Jičínské 
župy Bergrovy Jana Podlipná 
a Ludmila Křivská. 
Důležitou náplní sněmování 
byly zprávy o činnosti výboru 
jednoty, odboru všestrannosti 
a jednotlivých oddílů - atletů, 
basketbalistů, florbalistů a 
volejbalistů. V hlavní zprávě 
starosty se delegáti dozvěděli 
o dalším růstu Tělocvičné 
jednoty na téměř 500 členů. 
Svým počtem členstva a ak-
tivitami patří mezi významné 
sokolské jednoty župy i kraje. 
Z loňských význačných akti-
vit byla vyzdvižena úspěšná 
výstava připomínající 145 let 
od založení novopacké Tělo-
cvičné jednoty mezi prvními 
sedmi Tělocvičnými jednotami 
v Čechách. Významné výročí 
slavila nejen samotná Tělo-
cvičná jednota, ale i její dva 
největší sportovní oddíly atle-
tika a basketbal si vzpomněly 
na 65 let svého trvání. Již rok 
umožňuje daleko lepší využití 
nejen atletům, ale i školám re-
konstruovaný Letní stadion se 
šestiproudým umělohmotným 
oválem, na jehož obnovu bylo 
investováno 9,4 mil. Kč. Bo-
hužel na jeho úplnou dostavbu 
chybí ještě 3,8 mil. Kč. V sou-

časné době mají sokolové opět 
podané dvě žádosti o finance 
na dohotovení. Mimo jiné ovál 
je ještě nutno vybavit vnitřním 
mantinelem uvnitř prvé dráhy, 
vnějším oplocením atletického 
oválu včetně žlabů pro odvod 
vody tekoucí ze stráně, klece na 
kladivo a disk, časomírou a dal-
ším vybavení. Starosta ve své 
zprávě nezapomněl poděkovat 
Radě města a zastupitelům za 
značnou finanční podporu, 
kterou dostávají sokolové z 
městského rozpočtu na pro-
voz svých dvou největších 
zařízení - sokolovny a Letního 
stadionu.
V dalších zprávách se svými 
výsledky a úspěchy pochlubili 
atleti, basketbalisté, florbalisté 
i volejbalisté. Náčelník Sokola 
Jan Mahrla seznámil přítomné 
mimo jiné i s přípravami na 
letošní Slet pod Ještědem. 
Největší nárůst zaznamenali 
sokolové u těch nejmenších, 
kteří cvičí s rodiči. V jejich ná-
plni cvičení není jen tělocvična, 
ale podobně jako loni připravu-
je pro ně odbor všestrannosti, 
spolu s atletickým oddílem, i 
pět dětských atletických závo-
dů na Letním stadionu. Atleti se 
pochlubili žákovským mistrem 
republiky v hodu diskem Mi-
lanem Venclem a basketbalisté 
stále výborným prvoligovým 
družstvem žen a stoupající vý-
konností mládežnických celků, 
zvláště juniorů. Postoupit do 3. 
ligy se podařilo i florbalistům. 
Rozsáhlá a inspirující rozpra-
va se dotýkala celého života 
Tělocvičné jednoty, a to nejen 
v oblasti tělocvičného procesu, 

ale i v materiálních věcech, 
jako jsou různé opravy, napří-
klad připravovaná generálka 
palubovky a osvětlení nebo 
okapy na sokolovně. Ve svém 
vystoupení se místostarosta 
města Rudolf Cogan zmínil o 
spolupráci města s Tělocvičnou 
jednotou v různých oblastech, 
ale neopomněl vyzvednout 
dobrou reprezentaci města 
sokolkami v první lize, a také 
i nutnost dostat ke sportování 
do tělocvičen a na hřiště další 

Valná hromada novopackých sokolů

děti a mládež. V úvodu svého 
zasedání nezapomněli sokolo-
vé blahopřát k životnímu jubi-
leu aktivnímu cvičenci Věrné 
gardy Jaroslavu Fejfarovi, 
který se svých pětaosmdesátin 
dožívá v obdivuhodné svěžesti. 
Dvouhodinová valná hromada 
novopackých sokolů nejen 
informovala, ale i inspirovala 
přítomné k další činnosti pod 
křídly novopackého Sokola. 

  (po)

Termínovka dětských běžeckých závodů 2008
V roce 2008 začala termínovka jako již tradičně “Staropackým 
horským krosem”, a to v sobotu 26. dubna. Sestava dalších závodů 
je obdobná jako v minulé sezóně s tím, že letos přibyla Pecka. 
Hlavním kritériem výběru závodů byla blízkost Nové Paky, loňský 
zájem a účast. Koncepce byla pokrýt každý měsíc jedním závodem. 
Nicméně v červenci a srpnu nejsou zařazeny závody žádné. Jednak 
nebyl žádný příhodný ”pretěk” v dosahu a také je to čas letních 
prázdnin. Tuto absenci kompenzují tři závody v červnu a pak zase 
dva v září, kdy už jistě děti budou po prázdninách hladové, a tak 
“Koláč” a “Lízátka” přijdou vhod. U jednotlivých závodů, pokud 
byly k dispozici, jsou uvedeny webové stránky, kde jednotlivé 
závody již jsou nebo budou zveřejněny. Termínovka bude také 
vyvěšena v atletické skřínce na náměstí (u kostela):

1. Dachovský kros - 30. května, pátek, Dachovy u Hořic
2. Popelka 2008 - 1. června, neděle, Lomnice nad Popelkou, http:
//www.popelka.tym.cz
3. Pecka kros – 18. června, středa, Pecka
4. Běh lužanskými hvozdy – 28. června, sobota, Lužany, http:
//www.luzany.cz
5. Posvícenský koláč – 13. září, sobota, Studenec, http://studenec-
lyzovani.infozde.cz
6. Lízátkový běh – 20. září, Jilemnice, sobota, http://
www.skijilemnice.cz
7. Bažantnice – 5. října, neděle, Lázně Bělohrad
8. Mikulášský běh – 7. prosince, neděle, Brada u Jičína, http://
www.mikulasskybeh.wz.cz
Věřím, že si ze sestavy vyberete, a dětem ať se běhání líbí a přináší 
jim hlavně radost a zábavu.

Martina Coganová
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Jarda Štěpán nejlepší v siláckém pětiboji 
Novopacký Jarda Štěpán v posilovně jičínského sportovního 
areálu opět prokázal, že v silových disciplinách těžko hledá 
soupeře. Ve 4. ročníku Pepi penthation zvítězil náskokem téměř 
7 000 bodů nad dalším silákem, jičínským Hendrychem. Jičínský 
pětiboj se skládal s benče s 80% tělesné váhy, shybů s podhmatem 
nebo nadhmatem, šikmého legpressu s 200% tělesné váhy, kliků 
na bradlech a lehu - sedu. Během soutěže, s rekordní účastí 14 
mužů a jedné ženy, překonal vítěz Jarda Štěpán se svoji hmotností 
83 kg dosavadní nejlepší výkon z předcházejících ročníků ve 
shybech, když se přitáhl čtyřiasedmdesátkrát. Výborně si vedli 
i další pačtí siláci.
Výsledky: 1. Jaroslav Štěpán (Eden Nová Paka) 35904 (benč 
- 5525, shyby 74- 6164, leg press 94 -15510, kliky 101 - 8383, 
leh-sed 172), 2. Hendrych (Jičín) 29177 (47 -3630, 40 – 3880, 75 
– 12938, 88-8536, 97), 3. Tomáš Vokatý (Eden Nová Paka) 29014 
(64-4000, 48 – 3700, 93 – 14415, 85-6554, 173), 4. Ondra Ječný 
(Bakov n. Jiz.) 28239, 5. Lukáš Tyrol (Eden Nová Paka) 24411, 
6. Langhans 26411, 7. Zdeněk Vlačiha (Eden Nová Paka) 24638, 
7. Jarmil Kout (Eden Nová Paka) 24046, 9. Martin Foff (Eden 
Nová Paka) 23392, 10. Pavel Kohút (Eden Nová Paka) 22567, 
11. Zdeněk Hlubůček (Eden Nová Paka) 21107.
Nejstarší účastník pětiboje Josef Kužel z Jičína, který byl zároveň 
pořadatelem tohoto zajímavého siláckého klání, skončil dvanáctý, 
když dosáhl 19 914 bodů. 
     (po)

Autocross, návrat Václa-
va Fejfara a motocross ve 
Štikovské rokli
Letošní autocrossová sezóna v Evropě již začala závody v Por-

mistrovství ČR.
g

Štikovská rokle přivítá kompletní autocrossové pole jezdců ná-
sledující víkend 10. a 11.května. Závodu se zúčastní najednou
všechny autocrossové divize od dětí 5 let v třídě Raccy 160 přes
125, 250, divizi plechových aut, juniorbuggy a vrcholem bude
divize 3 do 1600 a 4000 ccm.
Jezdecké pole slibuje ve všech divizích velmi pěkné boje. V
divizi juniorbuggy bude startovat i domácí Ivana Kuželová ve
třídě 1600, její bratr Miroslav Kužel a v plechových autech bě-
lohradský Lubor Zívr.
Hlavním domácím želízkem je po 2 letech návrat Václava Fejfara,
a to tentokrát v divizi plechových aut se Škodou Fabia o výkonu
530 koní, se kterou velice dobře započal sezónu ME, dále uvidíme
Antonyho na Mitsubissi, Brožka a jiné.
V divizi juniorbuggy to bude především Petra Kramářová, bratři
Zemanové, Kupcové a mnoho dalších mladých a dravých jezd-
ců.
V divizi do 1600 ccm bude startovat loňský mistr Evropy Láďa
Hanák, Jirka Svoboda, Švestka, Nosálek, Musil atd.

ý

V královské třídě do 4000 ccm se představí po roční přestávce
Petr Turek s novým autem, mistr Evropy Petr Bartoš, Jarda Hošek,
Štětina, Vaculík a další.

ý

Závody jsou rozděleny na sobotní odpoledne a neděli. Divák 
nebude o nic ochuzen, naopak. Počet jízd se zvýší. Areál do-
znal mnoho změn, např. přemostění závodní tratě, které zvýší
bezpečnost a lepší přístup diváků do diváckých prostor. Začátek 
sobotních závodů je ve 12 hodin, hlavní závody v neděli 11. května
začínají v 8,30 hodin startem první série rozjížděk, finálové jízdy
jsou plánovány na 15,30. 
V letošní roce došlo ke změně poskytovatele občerstvení. V tomto
roce bude zajišťovat Novopacký pivovar, který Vás zároveň zve
na sobotní večer do velkého stanu v depu na velkou diskotéku.
Dalšími květnovými závody konanými ve zmodernizovaném 
motoccrosovém areálu bude v neděli 18. května přebor v mo-
tocrossu jezdců ve všech objemových třídách za účasti velkého 
počtu jezdců, kteří se zúčastňují závodů MS a mistrovství ČR. 
Začátek tréninků v 8,30, hlavní závod ve 12 hodin.
Více informací na www.autoklubnp.cz.     -bk-

HASIČI A SOKOL KUMBURSKÝ ÚJEZD POŘÁDAJÍ 
DNE 10. 5. 2008

TURISTICKÝ POCHOD

KUMBURSKÁ DVACÍTKA
Start 8 - 9 hodin před bývalou školou. Startovné 10,-Kč. 

Občerstvení zajištěno.

BASKETBALBASKETBAL

1. liga žen - 
Tábor - Sokol Nová Paka 63 : 56
Aritma Praha - Sokol Nová Paka 72 : 70. 
Poslední utkání sezony s 3. - 4. května 2008. V sobotu v 17 
hodin Gambrinus „b“, v neděli v 10 hodin Olomouc.


